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FOLYTATÁS A 3. OLDALON
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Herczeg Tamás a fejlesztésekről és az orvosi kamarai tagságról 

Egyre fontosabb feladatunk a szelektív 
hulladékgyűjtés Békéscsabán!

Szarvas Péter: Idén a városi költségvetés főösszege 26,1 milliárd forintA városban több mint 20 szelektív hulladékgyűjtő sziget található

Szűkös, de kiegyensúlyozott a 
2023. évi költségvetés

Herczeg Tamás: A már elkezdett, nagy fejlesztési projektek idén is folytatódnak FOLYTATÁS A 3. OLDALON

FOLYTATÁS A 3. OLDALON

Sokan igyekeznek Békés-
csabán tudatosan odafi-
gyelni a környezetükre, 
részben azzal, hogy próbál-
nak kevesebb hulladékot 
„termelni”, részben pedig 
úgy, hogy a hulladékot sze-
lektíven gyűjtik. Az önkor-
mányzat fejlesztéseinek is 
köszönhetően a városban 
évről évre bővülnek a lehe-
tőségek a szelektív hulla-
dékgyűjtésre.

Békéscsabán több mint 20 
szelektív hulladékgyűjtő szi-
get található, melyekre a város 
lakói a saját háztartásukban 
keletkezett üveg-, papír-, fém- 
és műanyag-hulladékokat vi-
hetik, és ott azokat korlátlan 
mennyiségben helyezhetik 
el. Ezek általában gyalog is 
könnyen megközelíthetőek 

a nap 24 órájában, de gép-
járművel is elérhetőek a la-
kosság számára. Ezenkívül 
tavaly, az év végén kerültek ki 
a város forgalmasabb köztere-
ire, valamint fontosabb közin-
tézményeihez a szelektív kézi 
hulladékgyűjtő edények. Ide a 
járókelők inkább a kisebb mé-
retű, az éppen megvásárolt 
és elfogyasztott élelmiszerek 
és fogyasztási cikkek papír-, 
fém-, üveg- és műanyag hul-
ladékká vált csomagolóanya-
gát helyezhetik el, ezzel pedig 
közvetlenül az utcán is meg-
valósult a szelektív hulladék-
gyűjtés. A szelektív hulladék-
gyűjtő szigetek üzemeltetését 
a DAREH Bázis Nonprofit Zrt. 
végzi, utóbbiakból viszont a 
Békéscsabai Városgazdálko-
dási Kft. szállítja el a szelektív 
hulladékot. 

Balla Ferenc, a Békéscsa-
bai Városgazdálkodási Kft. 
ügyvezetője elmondta, hogy 
végső soron mind a szelektív 
hulladékszigetekről, mind a ké-
zi hulladékgyűjtő edényekből a 
szelektíven gyűjtött hulladék a 
Berényi úti válogatóműbe ke-
rül. Ott a hulladékgazdálkodás 
szakemberei fajtánként külön-
válogatják őket, vagyis külön 
frakcióba helyezik a műanya-
got, a papírt, az üveget és a fé-
met, majd bálázás után külön-
böző hulladékhasznosító cé-
gekhez kerülnek. 

Mint fogalmazott, a mű-
anyagból olyan granulátumot, 
nyersanyagot állítanak elő, 
amelyből az erre szakosodott 
cégek újra csomagolóanyago-
kat tudnak gyártani. 

Az emelkedő energia-
árak, valamint az infláció 
okozta nehézségek ellené-
re kiegyensúlyozott lesz 
2023-ban Békéscsaba költ-
ségvetése, amelyről a feb-
ruári közgyűlésen döntött a 
képviselő-testület. Szarvas 
Péter polgármester kiemel-
te: idén is az volt a legfon-
tosabb célkitűzés a büdzsé 
megalkotásánál, hogy a vá-
ros fizetőképessége meg-
maradjon és a kötelező fel-
adatokat el tudják látni, de 
az önkormányzatnak fejlesz-
tésekre is maradjon kerete.

A városi költségvetés terveze-
te hosszas előkészítő-munka 
után készül el, ahol fel kell 
mérni az önkormányzati cé-
gek, intézmények helyzetét.

– A 2023-as költségve-
tés tervezése már az előző 
év utolsó negyedévében el-
kezdődött. Első lépésként a 
jogszabályváltozásokat és 
hatásaikat elemeztük, ezt 
követően az intézménye-
inkkel, illetve a város által 
irányított cégek vezetőivel 
folytatódtak az egyezteté-
sek. Nagy mértékben meg-
határozta az idei esztendő 
mozgásterét, hogy vágtató 
energiaáremelkedéssel kel-
lett számoljunk. Az önkor-
mányzat tavaly 740 millió fo-
rintot költött energiára, ez 
idén várhatóan 1,6 milliárd fo-
rint lesz. Az intézmények és 
cégek vezetőivel egyeztettük 
a 2023-as célkitűzéseket és 
ők elfogadták az idei évi sa-
rokszámokat. A polgármes-

teri hivatal bizonyos szak-
osztályai is tettek javaslatot 
különböző feladatok forrás-
igényére. Nagyon sok helyen 
kellett szűkítenünk a keretet, 
hiszen tudomásul kellett ven-
nünk, hogy az önkormányzat 
fizetőképességének meg kell 
maradnia és az alapszolgál-
tatásokat egész évben biz-
tosítanunk kell – fogalmazott 
Szarvas Péter.

2023-ban a városi költség-
vetés főösszege 26,1 milliárd 
forint, amelyből közel 17 milli-
árd forintot költ az önkormány-
zat a működés finanszírozá-
sára. Ez utóbbi összegből fi-
zetik az intézmények minden-
napi üzemeltetését, a közvi-
lágítást, a buszközlekedést, 
illetve az utak karbantartását.

Folytatódnak a már elkez-
dett beruházások, környe-
zetvédelmi és természet-
védelmi szempontból is 
fontos a csabai hulladék-
udvar építése – ezúttal 
erről, valamint az orvosi 
kamarai tagsággal kapcso-
latos módosításról beszél-
gettünk Herczeg Tamás or-
szággyűlési képviselővel.

– Békéscsabán a Munkácsy 
Negyed, de több, folyamat-
ban levő nagy fejlesztés is 
a kiemelt beruházások közé 
sorolható. A mostani helyzet-
ben nyugodtan folytatódhat-
nak ezek a beruházások? 

– Igen, azok a beruhá-
zások, nagy fejlesztési pro-
jektek, amelyek már elkez-
dődtek Békéscsabán, foly-

tatódnak ebben az évben 
is. Azoknál viszont, amelyek 
eddig nem indultak el, át kell 
gondolni a folytatást. Az út-
hálózat fejlesztésével kap-
csolatban az Építők útjának 
a befejezéséről nem mond-
tunk le, ahogy a geotermi-
kus energia hasznosításá-
nak kiszélesítéséről sem. Ki-
emelt a Munkácsy Negyed, 
ahol hamarosan elkészül a 
bábszínház új otthona és a 
gyermekek háza – a tervek 
szerint a gyermeknapot már 
ott ünnepelhetik a családok. 
Négy köztéri szobor elké-
szült, ebből három a helyére 
került, a negyediket pedig a 
bábszínház előtti parkban ál-
lítják majd fel. Lesz egy ötö-
dik szobor is a Munkácsy Ne-
gyedben, az pedig a József 

Attila utca és Deák utca kö-
zötti kishíd felújítását köve-
tően kap helyet a hídnál. En-
nek a felújítása egyébként 
már nagyon időszerű, a fej-
lesztés eredményeként egy 
szélesebb, biztonságosabb 
és sokkal szebb híd készül, 
a munkálatok a nyáron kez-
dődnek.  Jövő év közepére 
lényegében teljesen befeje-
ződik a Munkácsy Negyed 
kialakítása. 

– Egészen más terület, de 
hasonlóképpen fontos, hogy 
hulladékudvar épül Békés-
csabán. Jelenleg bizonyos 
veszélyes hulladékokat csak 
a gyulai hulladékudvarban 
tudnak elhelyezni a csabai-
ak is. Hogyan tovább?
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Kiváló oktatók és képzőhelyekBékés Megyei Kereskedelmi és Iparkamara

A legjobb harminchárom

Javaslatokat várnak arra, hogy kik kap-
ják a Békéscsaba Megyei Jogú Város 
Önkormányzat Közgyűlése által ado-
mányozható Békéscsabai Hűségdíj ki-
tüntetést. 

Az adományozás módját, feltételeit és a ki-
tüntetés pontos leírását Békéscsaba Megyei 
Jogú Város Önkormányzat Közgyűlésének a 
Békéscsabai Hűségdíjról szóló 8/2021. (III. 
22.) önkormányzati rendelete (a továbbiak-
ban: rendelet) szabályozza.

A rendelet szerint Békéscsabai Hűségdíj 
adományozható:

a.) a Békéscsaba városban az egészség-
ügyi alapellátásban területi ellátási kötele-
zettséggel tevékenykedő azon háziorvo-
sok, házi gyermekorvosok, fogorvosok (a 
továbbiakban együtt: háziorvosok) részé-
re, akik az egészségügy területén 25 éve 
dolgoznak;
b.) a Békéscsaba városban az egészség-
ügyi alapellátásban területi ellátási köte-
lezettséggel tevékenykedő háziorvosok 
munkáját segítő azon szakdolgozók részé-
re, akik az egészségügy területén 25 éve 
dolgoznak;
c.) a Békéscsaba városban az egészség-
ügyi alapellátásban területi ellátási kötele-
zettséggel tevékenykedő azon háziorvosok 
részére, akik az egészségügy területén 30 
éve dolgoznak;
d.) a Békéscsaba városban az egészség-
ügyi alapellátásban területi ellátási köte-
lezettséggel tevékenykedő háziorvosok 
munkáját segítő azon szakdolgozók részé-
re, akik az egészségügy területén 30 éve 
dolgoznak;

e.) a Békéscsaba városban az egészség-
ügyi alapellátásban területi ellátási köte-
lezettséggel tevékenykedő, az egészség-
ügyi alapellátást befejező háziorvosok ré-
szére, ha az egészségügy területén leg-
alább 25 évet dolgoztak;
f.) a Békéscsaba városban az egészség-
ügyi alapellátásban területi ellátási köte-
lezettséggel tevékenykedő háziorvosok 
munkáját segítő, az egészségügyi alap-
ellátást befejező szakdolgozók részére, 
ha az egészségügy területén legalább 25 
évet dolgoztak.

A kitüntetés adományozására javaslatot 
tehetnek: a polgármester; az alpolgármes-
ter; önkormányzati képviselők; a közgyűlés 
egészségügyi ügyekkel foglalkozó bizottsá-
gának nem képviselő tagjai; az önkormány-
zattal feladat-ellátási szerződést kötött 
egészségügyi szolgáltató, valamint a szol-
gáltatóval foglalkoztatási jogviszonyban álló 
személy; a városban egészségügyi ellátást 
végző intézmények vezetői; az egészség-
ügy területén működő egészségügyi szak-
mai kamarák.

A javaslatnak tartalmaznia kell: az aján-
lott személy nevét; a Békéscsabai Hűségdíj 
adományozására okot adó szolgálati időt (25 
vagy 30 év) és a szolgálati idő alatt végzett 
egészségügyi tevékenység ismertetését.

A javaslatokat 2023. március 31-ig kell be-
küldeni a polgármesteri hivatal szociálpo-
litikai osztályára (Békéscsaba, Szabadság 
tér 11-17. II. em. 26.). Bővebb információ 
a szaszak@bekescsaba.hu e-mail címen 
vagy a 886-505 telefonszámon kérhető.

Békéscsabai Hűségdíj

Békéscsaba hazavár!

Békéscsaba Egészségügyéért
Javaslatokat várnak arra, 
hogy ki kapja a Békés-
csaba Megyei Jogú Város 
Önkormányzat Közgyűlé-
se által adományozható 
Békéscsaba Egészség-
ügyéért kitüntetést. 

Az adományozás módját, 
feltételeit és a kitüntetés 
pontos leírását Békéscsaba 
Megyei Jogú Város Önkor-
mányzat Közgyűlésének a 
helyi kitüntetésekről szóló, 
7/2021. (III. 22.) önkormány-
zati rendelete (a továbbiak-
ban: rendelet) szabályozza.

A rendelet szerint: Bé-
késcsaba Egészségügyé-
ért kitüntetés adományozha-
tó annak a személynek vagy 
közösségnek, aki/amely Bé-
késcsaba városban legalább 
10 éve dolgozik, vagy tevé-

kenykedik és az egészség-
ügy területén magas színvo-
nalú szakmai munkát végez. 

Évente legfeljebb két ki-
tüntetés adományozható. 

A kitüntetés adomá-
nyozására javaslatot te-
hetnek: a polgármester; az 
alpolgármesterek; az ön-
kormányzati képviselők; a 
jegyző; a város területén 
működő helyi nemzetiségi 
önkormányzatok; a közgyű-
lés egészségügyi ügyekkel 
foglalkozó bizottságának 
nem képviselő tagjai; a vá-
rosban egészségügyi ellá-
tást végző intézmények ve-
zetői; a városban egészség-
ügyi ellátást végző intézmé-
nyek fenntartói; a városban 
egészségügyi ellátást vég-
ző intézmények munkahelyi 
kollektívái; a Békéscsabán 

székhellyel vagy telephellyel 
rendelkező – bírósági nyil-
vántartásba vett – civil szer-
vezetek; az egészségügy te-
rületén működő egészség-
ügyi szakmai kamarák. 

A javaslatnak tartalmaz-
nia kell: az ajánlott sze-
mély pontos adatait; az 
adományozás alapjául szol-
gáló tevékenység részletes 
ismertetését, méltatását.

A javaslatokat 2023. már-
cius 31-ig kell beküldeni 
a polgármesteri hivatal szo-
ciálpolitikai osztályára. (Bé-
késcsaba, Szabadság tér 
11-17. II. em. 26.) Bővebb 
információ a szaszak@
bekescsaba.hu e-mail cí-
men vagy a 886-505 tele-
fonszámon kérhető.

„ T B ” - S A R O K
Tudnivalók a méltányossági nyugdíjemelésről

Békéscsaba önkormány-
zata pályázatot hirdet a 
felsőfokú tanulmányokat 
folytatók támogatására a 
„Békéscsaba hazavár!” 
felsőoktatási hallgatói 
ösztöndíj elnyerésére, 
valamint a diplomás pá-
lyakezdők támogatására 
a „Békéscsaba hazavár!” 
életkezdési támogatás 
elnyerésére.

A „Békéscsaba haza-
vár!” felsőoktatási hall-
gatói ösztöndíjnál el-
nyerhető támogatás: 
Az ösztöndíj összege fél-
évenként 5 hónap időtar-
tamra (szeptembertől ja-
nuárig és februártól júniu-
sig) havi 50 000 Ft, amely 
a pályázat benyújtásakor 

folyamatban lévő félévtől 
négy félévig, de legfeljebb 
az oklevél megszerzésé-
ig jár.

A „Békéscsaba haza-
vár!” életkezdési támo-
gatásnál elnyerhető tá-
mogatás: Az ösztöndíj ösz-
szege egyszeri 400 000 Ft, 
amelyet az ösztöndíjszer-
ződés megkötését köve-
tő 15 napon belül utalnak 
át a pályázó által megjelölt 
pénzforgalmi számlára.

A pályázatok benyújtá-
sának helye: Békéscsaba 
Megyei Jogú Város Polgár-
mesteri Hivatala Szociál-
politikai Osztály, 5600 Bé-
késcsaba, Szabadság tér 
11–17., vagy a szocialis@
bekescsaba.hu email cím. 

A pályázatok beérke-
zésének határideje: 2023. 
március 16.

A pályázati űrlap Békés-
csaba Megyei Jogú Város 
Polgármesteri Hivatala Szo-
ciálpolitikai Osztályán igé-
nyelhető vagy letölthető Bé-
késcsaba város honlapjáról. 
Kérjük, hogy a borítékra ír-
ják rá: „Békéscsaba haza-
vár!" életkezdési támogatás 
pályázat vagy „Békéscsaba 
hazavár!" felsőoktatási hall-
gatói ösztöndíj pályázat

A pályázati döntések-
ről szóló értesítés várható 
ideje: 2023. április 20.

A pályázatokról bővebben 
a bekescsaba.hu webolda-
lon, a pályázati hírek között 
olvashatnak. 

Hat Békés vármegyei iskolá-
ból harminchárom fiatal jutott 
tovább a Szakma Kiváló Tanu-
lója Verseny és az Országos 
Szakmai Tanulmányi Verseny 
(OSZTV) területi válogatójá-
ról a középdöntőbe. A Békés 
Megyei Kereskedelmi és Ipar-
kamara és a Kulturális és In-
novációs Minisztérium közös 
versenyének célja, hogy a gya-
korlatigényes, „fizikai” szak-
mák reflektorfénybe kerüljenek 
a „Szakmát a kézbe” szlogen 
jegyében. 

Januárban írták az elődöntőket 
a Szakma Kiváló Tanulója Ver-
seny (SZKTV) és az Országos 
Szakmai Tanulmányi Verseny 
(OSZTV) résztvevői. Míg az első 
megmérettetés a hároméves 
képzés végzős középiskolása-

inak, az OSZTV az érettségit is 
adó, 5 éves technikum végzőse-
inek szól. 

A vármegyéből a Békéscsa-
bai SZC Nemes Tihamér Tech-
nikum és Kollégiumból Megyeri 
Dániel mechatronikai technikus 
és Szabó András Levente infor-
matikai rendszer- és alkalmazás- 
üzemeltető technikus, a Gál Fe-
renc Egyetem Technikum, Szak-
képző Iskola, Gimnázium és Kol-
légiumból Botos Zoltán hegesztő, 
a Békéscsabai SZC Zwack Jó-
zsef Technikum és Szakképző 
Iskolából Polgár Nóra kereskedő 
és webáruházi technikus, Fábián 
Viktória és Kovács  Adrienn cuk-
rász növendékek, a Békéscsa-
bai SZC Kós Károly Technikum 
és Szakképző Iskolából Heredea 
Zalán, Barna Ivett, Gyöngyö-
si Emerita, Szabó Dániel, Petrus 

Rózsa fodrász tanulók, a burko-
lónak készülő Kucsera Kevin és 
Aranyi Dominik Erik, a női divat-
szabónak tanuló Berndt Anasztá-
zia Veronika és Hegedűs Martina, 
a Békéscsabai SZC Trefort Ágos-
ton Technikum, Szakképző Isko-
la és Kollégiumból Hoffmann Má-
té karosszérialakatos, a Békés-
csabai SZC Szent-Györgyi Albert 
Technikum és Kollégiumból 
Babinszki Dóra, Gurzó Ivett, Ko-
vács Nikol Csenge, Csík  Boglár-
ka, Murányi Réka Veronika, Me-
gyeri Fanni, Gera Attila, Fabisz 
Fanni és Nyári László kiadvány-
szerkesztő technikusok, Sá-
rik Dániel, Stumpf Márk, Juhász 
Emília, Jastyúr András, Zsilinszki 
Zsolt, Szabó Levente, Károlyi 
Szabolcs és Petneházi Benedek 
nyomdaipari technikusok jutottak 
tovább a középdöntőbe.

Kivételes nyugdíjemelés 
akkor állapítható meg, ha 
a nyugellátás és a rendsze-
res pénzellátás együttes 
havi összege nem haladja 
meg a 120 000 forintot. 

Kivételes esetben nyugellá-
tás-emelés engedélyezhető 
az öregségi nyugdíjban ré-
szesülő személynek, a meg-
változott munkaképességű, a 
fogyatékkal élő, illetve tartósan 
beteg vagy legalább két árva-
ellátásra jogosult gyermekről 
gondoskodó özvegynek, és az 
árvának.

A kérelemben meg kell je-
lölni azokat a különös méltány-
lást érdemlő körülményeket, 
amelyek a kivételes nyugellá-
tás-emelést indokolják. Az el-
bírálás során előnyben kell ré-
szesíteni például nők eseté-
ben a 30 évnél, férfiak eseté-
ben a 35 évnél több szolgálati 
idővel rendelkező személyt, a 
70 éven felüli személyeket, azt 
a kérelmezőt, aki gyermeket 
nevelt, és azt a személyt is, aki 
korábban nem részesült kivé-
teles nyugellátás-emelésben. 

A nyugellátás-emelés ösz-
szege nem haladhatja meg 
a 8  ezer forintot, de nem le-

het kevesebb 3 ezer forintnál. 
Nem engedélyezhető a kivéte-
les emelés a nyugdíj megálla-
pítását, illetve a korábbi kivéte-
les nyugellátás-emelést köve-
tő 3 éven belül.

Fontos tudni, hogy az öreg-
ségi nyugdíjkorhatárt elérő 
személy, a megváltozott mun-
kaképességű özvegy és az 
árva részére, a jogszabály-
ban meghatározott esetek-
ben, kivételes nyugellátás is 
megállapítható. 

Idén is további segítséget 
jelent a nyugdíjasoknak, ár-
vaellátásban részesülőknek, 
hogy rendkívüli, létfenntartást 
veszélyeztető élethelyzetben 
segélyben részesíthetők, ha a 

havi jövedelmük nem haladja 
meg a 100 ezer, egyedül élő-
ként pedig a 120 ezer forintot. 

A kérelmet az erre a cél-
ra rendszeresített adatlapon 
vagy elektronikus űrlapon kell 
benyújtani a kormányhivatal-
hoz. A nyomtatvány letölthe-
tő a következő honlapról, ahol 
további hasznos informáci-
ók is elérhetők:  https://www.
magyarorszag.hu/szuf_szolg_
lista?kategoria=NYU

Dávid Ferenc
főosztályvezető

Békés Vármegyei 
Kormányhivatal

Családtámogatási és 
Társadalombiztosítási 

Főosztály
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A papírt szintén külön bá-
lázzák, amely a papírgyárak-
ba kerülve alapanyagként újra 
felhasználható lesz. Az üvegek 
esetében külön válogatják a 
színes és fehér üvegeket, me-
lyeket az üveggyárak ledarál-
nak és öblös vagy síküvegeket 
készítenek belőlük. A fémek 
pedig fémfeldolgozó üzemek-
be kerülnek, ahol alapanyaguk 
szerint használják fel újra őket. 
A válogatóműből, a válogatás 
során keletkező hulladékok, 
– amelyeket anyagában már 
nem tudnak feldolgozni – olyan 
cégekhez kerülnek, amelyek 
energetikai célokra hasznosít-
ják majd azokat. 

Balla Ferenc kiemelte, hogy 
jelenleg a Békéscsabán ke-
letkező kommunális hulladék 
mintegy 10-20 százalékát gyűj-
tik össze szelektíven, ami nem 
túl magas érték, azonban tu-
datos és felelősségteljes ma-
gatartással, idővel ez az arány 
50–60 százalék is lehet, ezzel 
pedig a hulladéklerakóba kerü-
lő szemét mennyisége is jelen-
tősen csökkenhet. 

Az ügyvezető azt javasol-
ja, ha valaki nem biztos ben-
ne, hogy egy adott csomagoló-
anyag újrahasznosítható-e, ér-
demes külön zsákba gyűjtenie 
azokat, úgy elhelyeznie a sze-

lektív hulladékgyűjtő edények-
be. Ennek azért lehet jelen-
tősége, mert később a szak-
emberek a válogatásnál meg 
tudják állapítani, hogy végül 
melyik hulladékfajtához kerül-
jenek. Ha például egy papíron 
fém is található, azt leszedik és 
külön kezelik, ehhez viszont az 
kell, hogy ezek a hulladékok a 
szelektív gyűjtőkbe kerüljenek. 

Vannak olyan hulladékok – 
például gumiabroncs, építési 
törmelék – amelyeket egyelőre 
a gyulai hulladékudvarba lehet 
csak elszállítani. Hamarosan 
azonban Békéscsabán is meg-
nyílik a lehetőség arra, hogy bi-
zonyos veszélyesnek számító 
hulladékokat is el lehessen he-
lyezni. A csabai hulladékudvar 
kivitelezéséhez szükséges en-
gedélyek már rendelkezésre 
állnak, így nemrégiben meg-
kezdődhettek az építési mun-
kálatok. A tervek szerint a hul-
ladékudvar üzembe helyezése 
még ebben az évben megtör-
ténik majd.

Vincze Attila
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Egyre fontosabb feladatunk a 
szelektív hulladékgyűjtés!

Nyolc és fél évvel ezelőtt, 2014 szeptemberében adták át a 
CsabaPark első ütemét a rendezvénycsarnokkal és a mel-
lette lévő különleges játszótérrel. A park azóta szinte folya-
matosan bővült, futópálya, újabb játszótér, szabadtéri kon-
diterem, tó, színpad, Bormúzeum és Pálinkamúzeum épült, 
felújították a régi Trófeát, és elkészült több turisztikai attrak-
ció, amelyet rövidesen birtokba vehetnek az érdeklődők. 
Hogy mit nyújt ma a CsabaPark a csabaiaknak és az ide-
látogatóknak, arról dr. Zelenyánszki Miklóst a CsabaParkot 
üzemeltető Békéscsabai Városfejlesztési Kft. cégvezetőjét 
kérdeztük.

– Békéscsaba önkormányzata a CsabaPark fejlesztése során 
arra törekedett, hogy egy komplex élményt nyújtó rendezvény-
központot és szabadidőparkot hozzon létre két fő iránnyal: az 
egyik az élménypark, a másik a rendezvényhelyszín. Az élmény-
park magában foglalja a játszótereket, a rekortán futópályát, a 
sétautakat, a tanösvényt, a tavat és rövidesen a kalandparkot is. 
Ehhez kapcsolódik az étterem, amely egyre népszerűbb finom, 
házias, magyaros ételeivel. Ez utóbbinak a szolgáltatásait bőví-
tettük azzal, hogy már a Csabagyöngyében is a mi konyhánk kí-
nálja a napi menüt, és bár nagy a konkurencia a belvárosban, ez 
ott is népszerű. A CsabaPark Étteremhez kapcsolódik egy hús-
üzem, amelynek van egy boltja helyben, egy pedig a piacon. A 
húsüzem látja el minőségi, frissen vágott, Békés megyei serté-

sek húsával az éttermet és a boltokat – mindegyik esetében el-
tökéltek vagyunk abban, hogy a magas minőséget folyamatosan 
fenntartjuk.

– Emellett a CsabaPark rendezvényhelyszínként is szolgál. 
Milyen programokra vehetők igénybe a létesítmények?

– Komoly rendezvényhelyszín a park, számos lehetőség-
gel. A kis létszámú programoktól a 800-1000 fős rendezvénye-
kig mindennek megfelelő helyszínt tudunk biztosítani egész 
évben. Például születésnapokat, baráti összejöveteleket, cé-
ges nagyrendezvényeket, esküvőket, szalagavatókat is lehet 
itt tartani, minden célra vannak ajánlataink. Büszkék vagyunk 
arra, hogy már Békéscsaba legnagyobb rendezvényének, a 
kolbászfesztiválnak is a CsabaPark ad otthont. Múlt évben 
rendkívül jól sikerült a fesztivál, a négy nap során több tízezer 
ember fordult meg ott, és az infrastruktúra kiállta a próbát. A 
Bormúzeum, a Pálinkamúzeum, a nagy rendezvénycsarnok 
mind-mind kiváló helyszínként funkcionálhat, legyen szó nyug-
díjas-találkozóról, előadásról vagy akár bármilyen civil rendez-
vényről, bálról. Évente egyelőre 3-4 alkalommal kifejezetten 
fiataloknak szóló nagyszabású programot is tartunk ott, ez a 
Color of Love, amely legközelebb március 14-én 21 órától vár-
ja majd az érdeklődőket a CsabaParkban

– Mi a menete annak, ha valaki ott szeretne rendezvényt tarta-
ni? Kit keressen, hol tájékozódjon?

– A CsabaPark folyamatosan frissülő Facebook oldalán ott 
vannak az elérhetőségeink, a 20/933-3700-as telefonszámon, 
és a csabapark@bcsvarosfejlesztes.hu címen is kereshetnek 
bennünket. Az oldalon friss információkkal szolgálunk egyebek 
mellett az étterem kínálatáról, a különböző akcióinkról és a na-
gyobb rendezvényekről is. Ha valaki minket választ rendezvény-
helyszínnek, javasoljuk, hogy először telefonon érdeklődjön. 
Megnézzük, hogy az általa választott időpontban szabad-e az 
a létesítmény, amelyet kiszemelt. A résztvevők számától függő-
en mi is tudunk ajánlatot tenni arra, hogy melyik az adott rendez-
vényre legalkalmasabb helyünk. Az érdeklődő ezután akár ve-
lem, akár az étteremvezetővel vagy a rendezvényszervező kol-
légánkkal egyeztetni tud arról, hogy milyen egyéb szolgáltatásra 
tart igényt. Ennek megfelelően vagy csak a helyszínt biztosítjuk, 
vagy a dekorációtól a teljes cateringig mindent, ha azt ránk bízza.

– A Körte sor felőli részen levő turisztikai attrakciókat várható-
an mikor vehetik birtokba az érdeklődők?

– Azt tervezzük, hogy a tavasz folyamán, hétvégenként, ami-
kor várhatóan sokan ellátogatnak a CsabaParkba, tesztüzemben 
működtetjük majd valamilyen formában a Körte sori létesítménye-
ket. Még várjuk néhány játék tanúsítványát, és van néhány nyi-
tott kérdés, amelyeket tisztázni kell, hiszen itt veszélyes üzemről 
van szó. Amikor minden tisztázódik, értesítjük a lakosságot arról, 
hogy mikortól és milyen feltételekkel használhatják majd a drót-
kötélpályát, a hófánkpályát, a csúszdaparkot és a kalandparkot.

A kis programoktól a nagyrendezvényekig 
mindennek helyszínt biztosít a CsabaPark

– A költségvetés egyen-
súlyban van. Van azonban egy 
olyan eleme, amely rendkívü-
li. Úgy tudjuk az összes kiadá-
sunkra a fedezetet előterem-
teni, hogy használaton kívüli, 
bevételt nem termelő ingatlan-
jainkat eladásra kínáljuk, ezek 
összegét 1 milliárd forintra 
becsüljük. Amennyiben nem 
lenne lehetőségünk ingatlan-
eladásra, abban az esetben 
18–20 százalékos kamatláb-
bal kellene hitelt felvennünk. 
Jó hír az, hogy több iparűzé-
si adóval kalkulálhatunk az 
idei évre. A számok azt mu-
tatják, hogy a koronavírus-jár-
vány és az energiaárak növe-
kedése ellenére cégeink ösz-
szességében fejlődnek és év-
ről-évre egyre több helyi adót 
fizetnek az önkormányzat bü-
dzséjébe. A 2023-as kilátások 
nem rosszak, ha nem is több 
száz millió forinttal, de biztos, 
hogy bővülni fog az iparűzési 
adó mértéke, és az építmény-
adó is nőni fog, ami arra utal, 
hogy bővül az ipari létesítmé-
nyek száma Békéscsabán. 
Ezen túl az energiagazdálko-
dás témaköre rendkívüli mó-
don fókuszba került, szinte 
kéthetente elemezzük a világ-
piaci árakat, valamint vizsgál-
juk az intézmények fogyasztá-
sát és szükség esetén beavat-
kozunk. Bármilyen nehéz is a 

helyzet, a város igyekszik min-
den fegyelmezetten és tisztes-
ségesen dolgozó munkatársá-
nak a munkahelyét megtartani 
– emelte ki a polgármester.

A kötelező feladatok ellátá-
sán túl az önkormányzat min-
den évben törekszik arra, hogy 
a kultúra, a civil és a sportélet 
is magas színvonalon működ-
jön a megyeszékhelyen.

– Tudjuk jól, hogy nem va-
gyunk gazdag város és a civil 
szervezetek sem azok, ezért 
szövetkeznünk kell arra, hogy 
a színes kulturális, sport és 
civil életet fenn tudjuk tartani. 
Cél, hogy legyenek rendez-
vények, események és prog-
ramok a városban egész év-
ben. Minden olyan pénzügyi 
alapot megtartottunk, amely 
lehetőséget ad a profi és ci-
vil sportélet finanszírozásá-
ra, a civil szervezetekkel va-
ló kapcsolattartásra. A kultú-
ra tekintetében pedig minden 
olyan fesztivált, programot 
meg fogunk szervezni, ame-
lyet a városlakók megszoktak 
az elmúlt években – mondta a 
városvezető.

A költségvetésben mint-
egy 9,2 milliárd forintot külö-
nített el az önkormányzat a 
beruházásokra.

– A város legnagyobb be-
ruházása a vége felé közele-
dik: a piacfejlesztés, a vásár-
tér idén nyáron elkészül. Foly-
tatódik a geotermikus tech-

nológia kiépítése a Dobozi út 
és a Gyulai út környezetében, 
míg a napelemek már terme-
lik a bevételt Békéscsaba szá-
mára. A Wenckheim kerék-
párút projekt idén koranyáron 
zárul. A Munkácsy Negyed-
ben épül a Békéscsabai Nap-
sugár Bábszínház új épüle-
te, amelynek átadása tavasz 
végére tehető. A mindenna-
pi közlekedést is érintő beru-
házás, a József Attila utcát 
és a Deák utcát összekötő 
Sztraka-híd elbontása és az 
új átkelő megépítése a nyá-
ron kezdődik meg. Ezen felül 
bővíteni fogjuk a Csányi utcán 
lévő MÁV-sportpályát, de tár-
gyalunk a kormánnyal torna-
csarnok-építésről is. Elkészül-
tek továbbá a tervek a fedett 
uszodára és a multifunkcioná-
lis csarnok építésére. Ezekre 
önmagában az önkormányzat 
a forrást nem tudja előterem-
teni, de bízunk abban, hogy a 
közeljövőben megtaláljuk a fe-
dezetet ezen fejlesztésekre is 
– hangsúlyozta Szarvas Péter.

Az önkormányzat az idei 
évben is segíti azokat a békés-
csabai lakosokat, akik hátrá-
nyos helyzetben vannak.

– A költségvetésben gon-
dolni kellett azokra is, akik az 
átlagnál alacsonyabb szinten 
élnek. Elkülönítettünk egy se-
gélykeretet, ez 65 millió forintot 
jelent. A szociális tűzifa prog-
ramot is fenntartjuk, 10 mil-
lió forintot biztosan fel tudunk 
majd erre a célra felhasznál-
ni. A szociális lakásaink szin-
te 100 százalékban kihasznál-
tak, de működik a városban a 
hajléktalanszálló is, ahol kom-
fortos elhelyezést biztosíta-
nak az érintetteknek. Az ön-
kormányzat a forrásszűke idő-
szakban is komoly segítséget 
nyújt a rászorulóknak – taglalta 
a városvezető.

Szarvas Péter hozzátette: a 
költségvetésben 81 millió forint 
áll az önkormányzat rendelke-
zésére tartalékként, amelyet a 
város váratlan helyzetek bekö-
vetkeztekor használ fel. 

Papp Ádám

Szarvas Péter: Szűkös, de kiegyensúlyozott 
a 2023. évi költségvetés
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V ISSZ ATEK INTÉ S A KÖZGY ŰLÉ SRE

Február 23-án tartotta idei első közgyűlését Békéscsaba 
képviselő-testülete. Az ülés után Szarvas Péter polgár-
mester, valamint a Szövetség Békéscsabáért, a Hajrá 
Békéscsaba és a Fidesz-KDNP képviselői szóban, a DK 
képviselője írásban értékelte a legfontosabb döntéseket. 

Szarvas Péter:  
Kisebb mértékben folytatódnak a fejlesztések

Szarvas Péter az idei költ-
ségvetéssel kapcsolatban el-
mondta: a büdzsére nagy-
ban rányomta a bélyegét az 
egy éve kirobbant orosz-uk-
rán háború és annak infláci-
ós, energiaár-növelő hatása. 
Kiemelte: míg 2022-ben 740 
millió forintba került az önkor-
mányzat villamos-energia- 
és a gázfelhasználása, idén 
már azzal terveznek, hogy 
ugyanezt 1,6 milliárd forintból 
tudják megoldani.

A városvezető leszögezte, 
hogy új adónemet nem kíván a város bevezetni idén, illetve 
a tervek szerint hitelt sem vesznek fel, hisz magasak a kama-
tok. Legfontosabb feladatnak a polgármester a 17 városi intéz-
mény kiegyensúlyozott működését nevezte, ehhez a források 
rendelkezésre állnak. Hangsúlyozta: az óvodáknak, bölcső-
déknek, kulturális és szociális intézményeknek olyan színvo-
nalon kell működniük továbbra is, ahogy ezt a városlakók már 
megszokták. 

A városvezető emlékeztetett arra, hogy a költségvetés fő-
összege 26,1 milliárd forint, ezen belül 16,9 milliárdot műkö-
désre, 9,2 milliárdot pedig a beruházásokra költ a város. 

Tovább folytatódnak a családbarát intézkedések, valamint 
a klímavédelmi és zöldterület-védelmi intézkedések is. Emel-
lett idén több mint 60 millió forinttal támogatják a nehéz sor-
súakat, illetve folytatódik a szociális tűzifaprogram.

Szarvas Péter elmondta, hogy 2023-ban a fejlesztések 
nem lesznek olyan mértékűek, mint a korábbi években, de 
jelentős beruházások zajlanak jelenleg is a városban, mint 
például az új piaci vásártér kialakítása vagy a bábszínház új 
otthonának építése. 

A polgármester beszélt arról, hogy 72 helyett 70 óvodai 
csoport indítását engedélyezte az önkormányzat idén, és ar-
ról is, hogy a bányatavakkal kapcsolatban ötletpályázatot in-
dít a város, amelynek kapcsán szelíd időtöltéshez kapcsoló-
dó terveket várnak. Kiemelte továbbá, hogy április elseje he-
lyett már március 27-én újra kinyithatnak a kulturális intézmé-
nyek Békéscsabán, az Árpád fürdő pedig március 31-e he-
lyett április 17-ig működhet a téli üzemmód szerint.  

Szarvas Péter megemlítette, hogy a közgyűlés zárt ülé-
sen döntött a díszpolgári címről, melyet idén Áchim L. András 
egykori politikusnak ítéltek oda,  posztumusz elismerésként. 

Fidesz: Kiegyensúlyozott és biztonságos a költségvetés

Opauszki Zoltán a Fidesz közgyűlés utáni tájékoztatóján 
kiemelte, hogy a kiegyensúlyozott és biztonságos gazdál-
kodás költségvetéseként jellemezhető Békéscsaba 2023-as 
büdzséje. Hangsúlyozta, hogy az elmúlt években jelentősen 
erősödött az önkormányzat gazdálkodásának stressztűrő-
képessége, ez egyebek mellett a városban működő gazdál-
kodó szervezetek fejlesztéseinek, valamint az önkormányzati 
intézmények energiaracionalizálásának köszönhető.  

– Az elmúlt évekhez képest kevesebb beruházást végez 
az önkormányzat, de az a 8 milliárd forint, amelyet elkülöní-
tettünk erre a célra, továbbra is jelentős összeg. Az idei költ-
ségvetésben már növekvő adóbevétellel lehet számolni, ezt a 
városi gazdasági környezet erőssége, valamint egyes adóne-
mek mértékének növelése vetíti előre – fogalmazott a képvi-
selő, hozzátéve, hogy a költségvetés egyensúlyának megte-
remtéséhez hozzájárultak különböző díjemelések is.

Opauszki Zoltán a jaminai bányatavak és környezetük fej-
lesztésével kapcsolatban elmondta, hogy a bányatavak hosz-
szú távú vízutánpótlása megoldható, és azt az információt 
kapták, hogy a Csaba-tó területén bányászati tevékenysé-
get végző cég az elkövetkező ötven évben folytatni kívánja 
munkáját. Hozzátette: fejlesztés kizárólag az önkormányzati 
tulajdonú területeken lehetséges, amely mintegy 24 hektár. 
Elsődlegesen a Kacsás-tó és környezete, valamint a Matróz 
kocsma és területe vonható be ebbe, ahol szelíd, turisztikai 
jellegű beruházásokat terveznek. 

Paláncz György a költségvetésre visszatérve megjegyez-
te, hogy az önként vállalt feladatokból igyekezett keveseb-
bet visszavenni az önkormányzat. Kiemelte: attól város egy 
város, hogy van nyüzsgő kulturális élet, vannak jól műkö-
dő civil szervezetek, sportélet, és az ifjúságot is támogatják. 

Fontosnak nevezte, hogy az önkormányzat megőrizze azo-
kat a programjait, amelyek a fiatalok Békéscsabán maradá-
sát eredményezik: a CsabaBaba és a Békéscsaba hazavár! 
program is folytatódik.

A képviselő az önkormányzat cégeinek üzleti terveiről el-
mondta, hogy mindenhol igyekeztek takarékos, jól megala-
pozott elképzeléseket papírra vetni annak érdekében, hogy 
szolgáltatásaikat megfelelően tudják működtetni. 

Szövetség Békéscsabáért:  
A posták ügyében nincs előrelépés

Stabil Békéscsaba 2023-as költségvetése, ám rend-
kívül fegyelmezett fiskális politikára lesz szükség ahhoz, 
hogy a város ne kerüljön nehéz gazdasági helyzetbe – 
hangzott el a Szövetség Békéscsabáért frakció közgyűlés 
utáni értékelőjén. 

– Az önkormányzatnak nem sikerült előrelépést elérnie 
a tavaly bezárt posták újranyitása ügyében. A Magyar Pos-
ta Zrt.-nek nincs szándéka a bezárt hat fiók jövőbeli mű-
ködtetésére, viszont a vállalkozásoknak lehetőséget kínál-
nak arra, hogy postai szolgáltatás nyújtsanak – hangsú-
lyozta Miklós Attila.

Mint mondta, azt javasolják, hogy ha valaki önkormány-
zati ingatlanban szeretné ezt a tevékenységet ellátni, ak-
kor az ingatlan bérleti díjának és a rezsiköltségeknek a 
részleges vagy teljes átvállalásával segítse őt az önkor-
mányzat, hogy a posták minél hamarabb újranyissanak 
Csabán. 

Békéscsaba költségvetési főösszege a kifutó beruházá-
sok miatt a tavalyinál  szerényebb, 26,1 milliárd forint lesz 
idén. A működési költség 1,3 milliárd forinttal csökken. Fü-
löp Csaba ennek kapcsán elmondta: az önkormányzat 1 
milliárd 50 millió forintot remél ingatlanértékesítésből, azon-
ban ebben látnak némi kockázatot, mivel ezek a bevételek 
az elmúlt években 3–400 millió körül mozogtak. Hozzátette: 
ha ez az összeg nem teljesül, akkor más forrás kell, például 
meg lehet takarítani, ha csökken az energia ára, illetve akár 
lehetne második körös állami kompenzáció is.  

Az önkormányzati képviselő kiemelte: az iparűzési adó-
ból remélt 4,4 milliárd forint reális, hiszen idén a kis- és 
középvállalkozások már nem jogosultak az 1 százalékos 
kedvezményre. 

– Olyan költségvetés született, amely stabilan el tud-
ja indítani a város és a cégek idei évét, valamint az egye-
sületek, szervezetek és a közösségek munkáját, azonban 
évközben egy rendkívül feszes és szigorú monitorozás 
szükséges, hogy a kockázatok a minimálisra csökkenje-
nek – összesített Fülöp Csaba.

Hajrá Békéscsaba:  
Helyi vállalkozók nyújthatnak postai szolgáltatást

A Hajrá Békéscsaba tájékoztatóján dr. Juhász István ki-
emelte: bár úgy tűnt, a Magyar Posta novemberben csak átme-
netileg zárta be a hat békéscsabai fiókot, azóta kiderült, hogy a 
döntésük végleges, ráadásul országszerte 1200 embertől vá-
lik meg a cég. A tanácsnok hozzátette: az önkormányzat tá-
mogatja, hogy vállalkozók kössenek partnerséget a postával.

– Több érdeklődő vállalkozóról is tudomása van a város-
nak. Nagyon reméljük, hogy a tárgyalások eredményt hoz-
nak, és rövid időn belül, egy új szerződés alapján a postahiva-
talok megnyitnak. Az is előfordulhat, hogy nem a megszokott 
fiókban, hanem egy másik vállalkozással egybekötve, olyan 
helyen, ahol sokan megfordulnak, vásárolnak – fogalmazott.

A Hajrá Békéscsaba frakció tarthatónak tartja a város 
2023-as költségvetését. Dr. Juhász István ismertette, hogy 
az önkormányzat el tudja látni a kötelezően vállalt feladatait, 
továbbá 1,2 milliárd forintnyi forrás maradt az önként vállalt 
feladatokra is. 

Nagy Ferenc arról beszélt, hogy a város enyhített az ener-
giatakarékossági korlátozásokon. Hozzátette: az enyhe tél 
miatt kevesebb energiára volt szükség, emellett a tavalyi in-
tézkedések beváltak, ráadásul az energiaárak is csökkentek, 
így a vártnál jobban takarékoskodott az önkormányzat.

– Éppen ezért a kulturális intézményeket a korábban ter-
vezettnél egy héttel hamarabb kinyitjuk, az Árpád fürdő pedig 
március 31-e helyett április 17-éig működhet téli üzemmód-
ban, majd jön az átállás. A CsabaPark a nappalok hosszab-
bodásával egy órával tovább lesz nyitva, és a későbbiekben 
is igazodik ehhez – emelte ki.

Nagy Ferenc beszélt arról is, hogy a közgyűlés leszűkítet-
te a bányatavak környéki fejlesztési területet, hogy az önkor-
mányzati tulajdonban lévő 20 hektáron beruházásokat hajt-
son végre. A terület nagy része osztatlan közös tulajdonban 
van, hosszadalmas lenne a fejlesztés, ezért történt szűkítés a 
projektben. A potenciális fejlesztések nem terjednek ki a Csa-
ba és Fás tavakra, mivel azok fenntartása rendezett körülmé-
nyek mellett történik.

DK: A költségvetés csak papíron van egyensúlyban

Dancsó Tibor (Demokrati-
kus Koalíció) a februári köz-
gyűlésen tárgyalt költségve-
tésről a következő közlemény-
ben fejtette ki véleményét: „A 
Demokratikus Koalíció békés-
csabai szervezete felháborí-
tónak, a város szempontjából 
pedig rendkívül aggasztónak 
és károsnak tartja, hogy az 
elmúlt években Békéscsaba 
bevételei és kiadásai mindig 
csak papíron voltak egyen-
súlyban, azaz minden évben 
többet költöttünk, mint ameny-
nyi bevételünk volt. Ezért a hiányzó forrásokat a város vezeté-
se minden évben vagy hitelfelvétellel, vagy ingatlanok eladá-
sával pótolta. Így van most 2 milliárdnyi hitelállományunk, és 
ezért kell évről évre értékes, többnyire bevételt termelő épü-
leteket pénzzé tennünk. Ráadásul Békéscsabán még azok a 
beruházások is stabilan veszteségesek, amelyeknek évek óta 
nyereséget kellene termelniük (CsabaPark, a város 50 száza-
lékos tulajdonában lévő Belvárosi Parkolóház, a Csabagyön-
gye szőlőültetvény stb.). Ez azonban Békéscsaba tényleges 
vezetői közül, láthatólag senkit sem zavar!

A költségvetési deficit fedezésére eddig éveken át elegen-
dő volt évi 2-300 millió forint értékű ingatlant értékesíteni, ez 
a szám 2022-ben több mint 400 millióra nőtt… Az idei költ-
ségvetés pedig már 1050 millió forint értékű ingatlan eladásá-
val számol. És, hogy ez ne legyen elég, a most elfogadott kö-
zéptávú terv 2024, 2025 és 2026 évekre is összesen további 
1,2 milliárd forint értékű ingatlan eladását tervezi. Kíváncsian 
várjuk, hogy a Békéscsaba tulajdonában álló épületek közül 
melyek lesznek a következő „áldozatok”, amelyeket eladnak, 
kik lesznek azok, akik ezeket megvásárolják, és hogyan to-
vább, ha elfogynak az értékesítésre alkalmas, nagyobb érté-
kű ingatlanok?

De nézzük a dolog jó oldalát: amíg van eladható ingatlan, 
addig Békéscsaba költségvetése évről-évre »egyensúlyban« 
marad!”

Vincze Attila, Papp Ádám, Hidvégi Dávid

A polgármester és a pártok képviselőinek véleménye a legfontosabb döntésekről

Szarvas Péter

Opauszki Zoltán és Paláncz György 

Miklós Attila és Fülöp Csaba 

Dr. Juhász István és Nagy Ferenc

Dancsó Tibor
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Ü L É S E Z E T T  A  K Ö Z G Y Ű L É S

Mivel tavaly nőttek a város 
helyi adóbevételei, idén nő-
nek az ehhez kapcsolódó 
előirányzatok is.

Azon a közgyűlésen, amelyen 
az éves költségvetésről sza-
vaznak a képviselők, a helyi 
adóbevételekkel kapcsolatos 
várakozások is mindig szóba 
kerülnek. Azért is kap nagy 
hangsúlyt ez az előterjesztés, 

mert a működési támogatások 
mellett az önkormányzat leg-
inkább a helyi adókból finan-
szíroz bizonyos feladatokat. 
Az elszabaduló energiaárak 
miatt számos közintézményt 
kellett ideiglenesen bezárni, 
vagy szűkíteni azok nyitva 
tartását, számos, korábban 
nyújtott támogatást voltak 
kénytelenek befagyasztani, 
így ezeknek a bevételeknek 

a nagysága igen komoly mér-
tékben határozza meg az ön-
kormányzat mozgásterét. 

A közgyűlésen bemuta-
tott számok alapján az látszó-
dik, hogy a helyi adóbevéte-
lek kezdenek a járvány előt-
ti szintre nőni, így a növekvő 
tendencia miatt a képviselők 
2023-ra jóval magasabb elő-
irányzat elfogadását szavaz-
ták meg.

A tavaly novemberi pos-
tafiók-bezárások miatt lépé-
seket sürget a békéscsabai 
képviselő-testület. 

A közgyűlésen Szarvas Pé-
ter polgármester arról tájékoz-
tatta a grémiumot, hogy bár 
tárgyalások indultak a Magyar 
Posta Zrt.-vel a fiókok újranyi-
tása kapcsán, nem jutottak 
egyezségre, ugyanis a társa-
ság által adott ajánlatot – mi-

szerint a csabai önkormány-
zatnak több mint százmillió 
forinttal kellene beszállnia az 
üzemeltetésbe – a városveze-
tés elfogadhatatlannak találta

Az önkormányzat ugyan-
akkor nem tesz le arról, hogy 
bővítsék a postai szolgálta-
tást, így együttműködőket ke-
resnek ehhez, melyhez ked-
vezményesen biztosítanának 
üzlethelyiséget. 

A képviselő-testület részle-
tes tájékoztatást kapott ar-
ról, hogy mi történt a városi 
közfoglalkoztatási program-
ban, 2022-ben. 

A helyi közfoglalkoztatást 
az elmúlt évben 77 millió 
forinttal támogatta a Békés 
Vármegyei Kormányhivatal, 
valamint a Belügyminisztéri-
um, a város 6,7 millió forintot 
biztosított a célra. A program 
részeként a munkacsoport 
1168 járdalapot, illetve 780 
szegélykövet gyártott.

A város területén kaszá-
lás, illetve parlagfű-mentesí-
tés 345 ezer négyzetméteren, 
cserjeirtás 2100 négyzetméte-
ren történt. A közterületek hul-
ladékmentesítése folyamatos 
volt, a 35 hektáros belterüle-

ten napi rendszerességgel tör-
tént. Ezen túl, a program révén 
11270 darab egynyári virágot 
neveltek, amelyeket a közin-
tézmények területén ültettek el.

Az önkormányzat az orszá-
gos mintaprogramban is részt 
vett, amely részeként a lakha-

tási kihívásokkal küzdők foglal-
koztatását kiemelt támogatás-
sal végezték. 

Tavaly február 28-ig 11 fő, 
majd március 1-jétől 10 fő 
foglalkoztatási és bérköltsé-
geit finanszírozta a központi 
költségvetés Békéscsabán. 

Egy tavalyi közgyűlésen 
merült fel annak az ötle-
te, hogy kezdeni kellene 
valamit a jaminai bánya-
tavakkal, azokat ugyanis 
néhány képviselő szerint 
csatlakoztatni lehetne a 
város turisztikai látnivalói-
hoz. Nemrég elkészült egy 
tanulmány, amely a lehető-
ségeket latolgatja.

A tanulmány szerint a bánya-
tavak hosszú távú vízpótlásá-
ra felszíni, illetve felszín alatti 
vizek segítségével is van lehe-
tőség, például az Élővíz-csa-
tornából, a környező kisebb 
csatornákból esetleg nagy 
átmérőjű búvárszivattyúkkal.

A tanulmány szerint a fel-
színi vizeket használva 521 
millió forintba kerülne a víz-

pótlás, a felszín alatti vizeket 
használva 158 millió forint a 
becsült beruházási költség, a 
záportározó kiépítése esetén 
a vízátemelés 115 millió forint-
ba kerül, míg a vízminőséget 
javító levegőztető berende-
zés költsége 3 millió forint. A 
tavak kotrása, rendezése, a 
kikotort hulladék elszállítása 
550 milliót, míg a tavak nyílt 
felszínű összeköttetéseinek 
rekonstrukciója 30 millió forin-
tot tenne ki.

A tanulmány szerint a Ka-
csás tó vízszintje a Csaba 
tóéval együtt mozog, előbbi 
esetében problémák vannak 
a víz minőségével a felhal-
mozódott szerves iszap miatt. 
Az ettől délre fekvő tó seké-
lyebb, a többinél alacsonyabb 
a vízszintje, rossz a vízminő-

sége, ezért a szakemberek 
ennek a tónak a feltöltését ja-
vasolják. A harmadik tó elég 
mély, viszont gyakran rak-
nak le benne szemetet, et-
től függetlenül a déli társánál 
jobb a vízminősége, alkalmas 
záportározónak.

A közgyűlési döntés értel-
mében csökkentik a fejlesz-
tés alá bevonni kívánt terület 
nagyságát, ugyanis a tulaj-
donjogok továbbra is rende-
zetlenek és a fejlesztés is ko-
moly összeget emésztene fel. 
A beruházások nem érintik a 
Csaba, illetve a Fás tavat; a 
fennmaradó részen is inkább 
a zöld turizmushoz kapcsoló-
dó, természetközeli, szabad-
téri mozgáslehetőséget meg-
teremtő fejlesztést hajtanak 
majd végre.

Postai vállalkozásTöbb bevétel a helyi adókból

Óvodai csoportokKözfoglalkoztatás számokban

Terítéken a bányatavak

A jelenlegi 72 óvodai cso-
port helyett az önkormány-
zat a 2023/2024-es nevelé-
si évben 70 csoportot indít. 

A leendő óvodások és szü-
leik az önkormányzati fenn-
tartásban működő 8 óvoda 
tizennyolc telephelyét április 
elsejétől a nyílt napokon is-
merhetik meg (erről bőveb-
ben a 6. oldalon olvashatnak). 

A szülők a jelentkezési la-
pokat április 18-ig juttathatják 
el a választott intézménybe 
elektronikus módon, majd má-
jus 15-16-án lesz a beiratko-
zás. A 18 óvodai telephely 564 
szabad férőhellyel rendelkezik. 
Egy csoportba maximum 25 fő 
lehet, az átlagos létszám cso-
portonként az önkormányza-
ti óvodákban 21 fő. Az utóbbi 

években stagnál az óvodások 
száma a városban, ezzel pár-
huzamosan a gyerekek lét-
száma alacsonyabb, mint a 
rendelkezésre álló férőhelyek 
száma.

Területi elosztásban és a 
szabad kapacitást figyelem-
be véve két óvodát érint jelen-
tősebben a gyermeklétszám 
csökkenése. Az Oktatási Hiva-
tal, valamint a békéscsabai vé-
dőnői hálózat adatai alapján a 
Lencsési Óvoda 3 telephelyén 
15 csoport helyett 14 válik in-
dokolttá, míg a Hajnal-Lenkey-
Jázmin Utcai Általános Mű-
velődési Központ Hajnal utcai 
intézményében is évek óta fo-
lyamatos a gyermeklétszám 
csökkenés, így 3 helyett 2 óvo-
dai csoport működik majd a 
következő nevelési évben.

Rakonczás Szilvia, a 
bibliotéka eddigi vezetője 
nyugdíjba vonul, ezért pá-
lyázatot írtak ki a Békés 
Megyei Könyvtár igazgatói 
pozíciójára. A posztra ket-
ten pályáztak: a könyvtár je-
lenlegi igazgatóhelyettese, 
Lukoviczki Anna, valamint 
a bibliotékában könyvtáros-
informatikusként dolgozó 
Juhász Zoltán. A szakmai 
programok alapján Juhász 
Zoltánt találták alkalmas-
nak a pozícióra, aki veze-
tői programjában fő felada-
taként jelölte meg a szak-
mai innovációk intézményi 
adaptálását fokozott napra-
készséggel, tájékozottság-
gal, nyitottsággal, együtt-
működések kialakításával.

Új díszpolgára lesz Békés-
csabának, miután a képviselő-
testület zárt ülésen arról hatá-
rozott, hogy posztumusz elis-
merésben részesíti Áchim L. 
Andrást. Az 1871-ben született 
politikus volt Békéscsaba bí-
rája, megalapította Magyaror-
szág első parasztpártját, volt 
országgyűlési képviselő, rend-
szeresen írt újságcikkeket, ké-
sőbb lapot is indított. Nevét la-
kótelep, számos emléktábla 
és szobor őrzi a városban.

Február végén a Nemze-
ti Népegészségügyi Központ 
veszélyesnek minősítette Bé-
késcsaba levegőjét a magas 
szállópor koncentráció miatt. 
A vonatkozó kormányrende-
let szerint, ha a légszennye-
zettség tartósan és nagy te-
rületen meghaladja egy vagy 
több légszennyező anyag tá-
jékoztatási vagy riasztási kü-
szöbértékét, rendkívüli intéz-
kedéseket lehet tenni. Bé-
késcsabán eddig ilyen hely-
zet nem volt, ezért nem ké-
szült ilyen dokumentum, ám 
a grémium megszavazta az 
elkészítését.

A Békéscsabát körülvevő 
tanyavilág egy része elhanya-
golt helyzetben van, annak el-
lenére, hogy a dűlőnevek sok 
történelmi és néprajzi adatot 
őriznek. Javaslatként fogalma-
zódott meg, hogy a város köz-
igazgatási területén található 
dűlők kapjanak nevet. A testü-
let a Munkácsy Mihály Múze-
um és a Békés Megyei Könyv-
tár munkatársait, valamint Lu-
kácsi László városi főépítészt 
kérte fel arra, hogy névjavas-
lattal éljenek majd.

Új vezető
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Díszpolgár
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Az oldalt írták: 
Varga Diána, Papp Ádám

Változnak az intézményi 
térítési díjak több békés-
csabai szociális intézmény-
ben.

A szociális étkeztetés térí-
tési díj napi 1080 forint lesz. 
A demens, a fogyatékos, a 
szenvedélybeteg nappali el-
látásának térítési díja nem 
változik. A házi segítségnyúj-
táson belül a közgyűlés a 
személyi gondozás és a szo-
ciális segítés esetében 850 
Ft/óra díjat állapított meg.

Az Ady Endre Utcai Idő-
sek Otthonában a szolgálta-
tási önköltség ápolást, gon-
dozást nyújtó ellátás esetén 
étkezés nélkül 7 455 Ft/fő/
nap, demens betegek ápo-
lását, gondozását nyújtó el-
látás esetén étkezés nélkül 
9695 Ft/fő/nap. Az ápolást 
gondozást nyújtó, a demens 
betegek ápolását, gondozá-
sát, valamint az átmeneti el-
helyezést nyújtó szolgálta-
tások esetén az intézményi 

térítési díjat étkezéssel egy-
ségesen 5 400 Ft/nap/fő, ét-
kezés nélkül 4 000 Ft/nap/fő 
határozták meg. A belépési 
hozzájárulás egyszemélyes 
lakószoba esetén 900 000 
Ft, kétszemélyes lakószoba 
esetén 550 000 Ft lesz.

Az Életfa Idősek Otthoná-
ban az emelt, az átlagos, illet-
ve a demens ápolást, gondo-
zást nyújtó ellátást igénylők 
esetében márciustól az intéz-
ményi térítési díj étkezéssel 
5 400 Ft/nap, a szolgáltatá-
si önköltség 10 102 Ft/nap. A 
belépési hozzájárulás össze-
ge az átlagos ápolást, gondo-
zást és demens ellátást nyúj-
tó férőhelyen 400 000 Ft, há-
romágyas elhelyezésesetén 
belépési hozzájárulás nélkül 
vehető igénybe, míg  a belé-
pési díj az emelt szintű ellá-
tásnál, az egyszemélyes szo-
bában történő elhelyezéskor 
3,5 millió Ft, a kétszemélyes 
szobában történő elhelyezés-
kor 2 millió Ft/fő .

Nő a térítési díj
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Közlemény a 2023/2024. nevelési évre történő óvodai 
jelentkezésről és beíratásról

Hajnal-Lenkey-Jázmin Utcai Általános Művelődési Központ

Lenkey utca 12. 2023. április 5. 
10.00–11.30 óra

lenkey.hajnal.ovi@gmail.comHajnal utca 12. 2023. április 6. 
10.00–11.30 óra

Jázmin utca 3. (Gerla) 2023. április 4. 
10.00–11.30 óra

Békéscsabai Tündérkert Óvoda

Szegfű utca 87-89. 2023. április 6. 
16.00-17.00 óra

ovisleszek@gmail.comSzegfű utca 11. 2023. április 6. 
9.00-11.00 óra

Fő utca 8. (Mezőmegyer) 2023. április 4. 
9.30-11.30 óra

Mackó-Kuckó Óvoda

Orosházi út 56. 2023. április 3. 9.30-11.30 
óra és 15.30-16.30 óra

mackokuckoovi@t-online.hu
Orosházi út 2. 2023. április 4. 9.30-11.30 

óra és 15.30-16.30 óra

Lencsési Óvoda

Pásztor utca 91. 2023. április 4. 
15.30-17.00 óra

ovoda.lencsesi@gmail.comPásztor utca 70. 2023. április 6. 
15.30-17.00 óra

Lencsési út 15. 2023. április 5. 
15.30-17.00 óra

Penza Lakótelepi és Dr. Becsey Oszkár Utcai Óvoda

Penza ltp. 19. 2023. április 6. 16.00 
órától

penzaovi@t-online.hu
Dr. Becsey Oszkár utca 25. 2023. április 5. 16.00 

órától

Százszorszép Művészeti Bázisóvoda

Wlassich sétány 4/1. 2023. április 4-én és 5-én 
9.00-11.30 óra szazszorszep.ovi@t-online.hu

Szigligeti Utcai és Kazinczy-lakótelepi Óvoda

Szigligeti utca 3. 2023. április 5. 9.00-
11.30 óra

sziglovi@t-online.hu
Tábor utca 4. 2023. április 6. 9.00-11.30 

óra

Kölcsey Utcai és Ligeti Sori Óvoda

Kölcsey utca 15.

Folyamatosan megtekint-
hető az intézmény, az in-
tézményvezetővel történő 
egyeztetést követően.

kolcseyovi@t-online.hu

Ligeti sor 16.

Folyamatosan megtekint-
hető az intézmény, az in-
tézményvezetővel történő 
egyeztetést követően.

A Békéscsaba Megyei Jogú Város Önkormányzatának  
fenntartásában működő óvodák nyílt napjai és e-mail címei

A nemzeti köznevelésről szóló 2011. évi CXC. törvény hatályos rendelkezése szerint a 
gyermeknek abban az évben, amelynek augusztus 31. napjáig a harmadik életévét be-
tölti, a nevelési év kezdő napjától legalább napi négy órában óvodai foglalkozáson kell 
részt vennie. Ez a kötelezettség azon gyermekekre vonatkozik, akik 2020. szeptember 
1. előtt születtek, és még nem járnak óvodába. Az óvodai felvétel, átvétel, jelentkezés 
alapján történik.

Óvodába jelentkezhet minden olyan, okmányai szerint Békéscsabán lakóhellyel, ennek hi-
ányában tartózkodási hellyel rendelkező kisgyermek, aki harmadik életévét 2024. augusztus 
31. napjáig betölti, és a harmadik életévének betöltése után szülei azt szeretnék, hogy az óvo-
dába járást még a 2023/2024. nevelési év során (2023. szeptember 1-jétől 2024. augusztus 
31-ig) megkezdhesse. 

Az óvodai jelentkezéshez JELENTKEZÉSI LAP kitöltése szükséges, amely letölthető a www.
bekescsaba.hu oldalról és az óvodák honlapjáról. A kitöltött és aláírt jelentkezési lapot 
a körzetes/választott óvoda e-mail címére kell elektronikusan elküldeni, 2023. április 
18-ig.

A jelentkezési lapon fontos feltüntetni, hogy az óvoda körzetes vagy nem körzetes 
intézmény.

A gyermeket az az óvoda köteles felvenni, amely óvodának a körzetében életvitel-
szerűen lakik (a továbbiakban: kötelező felvételt biztosító óvoda). Egy intézményen belül, a 
székhely-telephely óvodák közötti aránytalan jelentkezés esetén az érdekelt szülők bevoná-
sával az óvodához közelebb lakó gyermeket kell felvenni. 

Az óvodák a számukra előírt kötelező felvétel biztosításán túl jelentkező igényeket a sza-
bad férőhelyek függvényében teljesíthetik.

A felvételről, valamint az óvodába felvett gyermekek csoportba való beosztásáról az óvo-
da vezetője dönt és legkésőbb a beiratkozásra kiírt utolsó határnapot követő 30. napon érte-
síti a szülőt.

A köznevelési törvény alapján lehetőség van a két és fél éves gyermek felvételére is 
abban az esetben, ha minden, a településen lakóhellyel, ennek hiányában tartózkodási hely-
lyel rendelkező hároméves és annál idősebb gyermek óvodai felvételi kérelme teljesíthető.

Ha a jelentkezők száma meghaladja a felvehető gyermekek számát, az óvoda fenntartója 
bizottságot szervez, amely javaslatot tesz a felvételre. 

Az óvodavezető óvodai felvétellel kapcsolatos döntése ellen a szülő a közléstől, ennek hi-
ányában a tudomására jutásától számított 15 napon belül Békéscsaba Megyei Jogú Város 
jegyzőjének címzett, de az óvoda vezetőjének átadott, indokolással ellátott jogorvoslati eljá-
rást megindító kérelmet nyújthat be. 

A jegyzői határozat kézhezvételét követően a szülők az óvodavezetővel egyeztetett idő-
pontban tudják beíratni gyermeküket az adott óvodába.

A szülő a fenntartó döntését –  a közléstől számított harminc napon belül – a közigazgatá-
si ügyben eljáró bíróság előtt megtámadhatja. A keresetlevelet a bíróságnál kell benyújtani.

A kötelező óvodai nevelés korai fejlesztésben és gondozásban is teljesíthető. 
Amennyiben a napi négy órában óvodai nevelésre kötelezett gyermek az óvodakötele-

zettségét külföldön teljesíti, a szülők kötelesek arról az óvodai beiratkozás idejének utol-
só határnapját követő tizenöt napon belül írásban értesíteni az Oktatási Hivatalt. Az értesíté-
si kötelezettség a szülőt akkor is terheli, ha gyermeke már óvodai jogviszonyban áll és óvo-
dakötelezettségét a jövőben külföldön teljesíti. Ez esetben előzetesen köteles értesíteni az 
óvodavezetőt.

A szülő – tárgyév április 15. napjáig benyújtott – kérelme alapján a gyermek jogos ér-
dekét szem előtt tartva, annak az évnek az augusztus 31. napjáig, amelyben a gyermek 
a negyedik életévét betölti, különös méltánylást érdemlő esetben, újabb kérelem alap-
ján annak az évnek az augusztus 31. napjáig, amelyben a gyermek az ötödik életévét 
betölti a vármegyei kormányhivatal általános illetékességgel eljáró járási hivatala fel-
mentheti az óvodai foglalkozáson való részvétel alól, ha a gyermek családi körülményei, sa-
játos helyzete indokolja. Tartós gyógykezelés alatt álló gyermek esetében a kérelem a tárgyév 
április 15. napja után is benyújtható.

Az a szülő vagy törvényes képviselő, aki a szülői felügyelete vagy gyámsága alatt álló óvo-
daköteles gyermeket kellő időben az óvodába nem íratja be szabálysértést követ el. 

Általános tájékoztató a Békéscsaba Megyei Jogú Város Önkormányzata által fenn-
tartott óvodák vonatkozásában:

Az óvodai jogviszony a felvételről való döntést követően (szülő értesítése) 2023. május 
15-16-án, az adott óvoda székhelyén megszervezett tényleges beiratkozással létesül. 

Az óvodai beiratkozáskor be kell mutatni a gyermek nevére kiállított személyazonos-
ságot igazoló hatósági igazolványokat (személyazonosító igazolvány vagy útlevél és 
lakcímet igazoló hatósági igazolvány), továbbá a szülő (törvényes képviselő) személy-
azonosságát igazoló hatósági igazolványokat és lakcímet igazoló hatósági igazolvá-
nyát, sajátos nevelési igényű gyermek jelentkezése esetén az óvoda kijelöléséről szó-
ló szakértői véleményt. 

A szülő munkahelyéhez legközelebbi körzeti óvoda (munkahely az óvoda körzetében ta-
lálható) választására is van lehetőség abban az esetben, ha az óvodák a számukra előírt 
kötelező felvételt biztosították. Szabad férőhely esetén lehetőség van munkáltatói igazolás 
csatolására.

Békéscsaba Megyei Jogú Város Önkormányzatának óvodái integrált nevelés ellátására a 
látásfogyatékosság, értelmi fogyatékosság (enyhe, középsúlyos) és halmozott fogyatékosság 
kivételével kijelölhetők: 

Hajnal**-Lenkey-Jázmin Utcai ÁMK (Békéscsaba, Lenkey u. 12.), Békéscsabai Tündérkert 
Óvoda* (Békéscsaba, Szegfű u. 87-89.), Kölcsey Utcai* és Ligeti Sori Óvoda (Békéscsaba, 
Kölcsey u. 15.), Lencsési Óvoda (Békéscsaba, Pásztor u. 91.), Mackó-Kuckó Óvoda* (Békés-
csaba, Orosházi út 56.), Százszorszép Művészeti Bázisóvoda (Békéscsaba, Wlassics sétány 
4/1.), Szigligeti Utcai és Kazinczy-lakótelepi Óvoda (Békéscsaba, Szigligeti u. 3.), Penza La-
kótelepi és Dr. Becsey Oszkár Utcai Óvoda (Békéscsaba, Penza ltp. 19.).

*    szlovák nyelvű nemzetiségi nevelést is ellátó
**  magyar nyelven roma kulturális nevelést ellátó

Az óvodák elérhetőségei, az óvodai körzetbeosztások, a jelentkezési lap, az óvodákról szó-
ló ismertetők Békéscsaba város honlapján, a www.bekescsaba.hu oldalon találhatók. 
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BÉKÉS VÁRMEGYE ÖNKORMÁNYZATASzaktantermet avattak a Vásárhelyi  technikumban

Fluidumkitermelőket képeznek
Átadták azt a megújult szak-
tantermet, melyet a MOL 
támogatásának köszönhe-
tően alakítottak ki a Vásár-
helyi Pál technikumban. Az 
intézmény fluidumkitermelő 
képzésének színvonalát ma-
gasabb szintre emelő beru-
házása a cég 5 millió forin-
tos támogatásával jött létre.

A Békéscsabai Szakképzé-
si Centrum főigazgatója a 
február 23-án tartott átadó 
ünnepségen elmondta: az in-
tézmény mindenkori vezetése 
igyekezett a műszaki területen 
belül egymáshoz is kapcsoló-
dó szakokat felvenni képzési 
palettájára, így a BSZC falai 
között 2013 óta zajlik – az or-
szágban egyedülálló módon 
– a fluidumkitermelő techni-
kusok képzése. Mucsi Balázs 
kiemelte: a fluidumkitermelők 
a szénhidrogének és a felszín 
alatti vizek kitermelését, gyűj-
tését, kezelését, tárolását és 
szállítását végző szakembe-
rek, akiknek a szaktudására 
az energiakrízis megoldásá-
hoz és későbbi kezeléséhez 
is nagy szükség van.

A Békéscsabai Szakképzé-
si Centrum 2021-ben írta alá a 
MOL Nyrt.-vel az együttműkö-
dési megállapodását. A MOL 
azóta a fluidumkitermelők leg-
nagyobb duális partnere, így a 
diákok már ipari környezetben 
tölthetik el szakmai gyakor-
lataikat. A cég 5 millió forint-
tal támogatta azt a törekvést, 

hogy a Vízműben korábban 
csak 22-es teremnek nevezett 
helyiséget korszerű szaktan-
teremmé alakítsák.

– Nagyon fontos a kapcso-
lat az intézménnyel, hisz így 
egyrészt közvetlenül az isko-
lából érkezhetnek a kollégák 
hozzánk magas szintű tudás-
sal, másrészt pedig a Miskol-
ci Egyetemen is továbbtanul-
hatnak, ahol a tudásukat el-
mélyíthetik és idővel becsat-
lakozhatnak a MOL csapa-
tába – hangsúlyozta Sóron 
András, a MOL kutatás-, ter-
melés-szakmai főtitkára.

Az iskola fontos partnere 
a Miskolci Egyetem Műsza-
ki Föld- és Környezettudo-
mányi Kara, amellyel a Víz-
mű szintén együttműködési 
megállapodást írt alá 2021-
ben. Mucsi Gábor, a kar dé-
kánja többek között arról be-

szélt, hogy a BSZC-vel kö-
zösen dolgozták ki az ok-
leveles technikusi képzés 
rendszerét, amely során a 
Vízműben a fluidumkitermelő 
szakon végzett diákok felvé-
teli nélkül, előzetes tudás-
beszámítással folytathatják 
tanulmányaikat a Miskolci 
Egyetemen.

Schnider György, BSZC 
Vásárhelyi Pál Technikum és 
Kollégium igazgatója megje-
gyezte, hogy a terem koráb-
ban a geológusok elméleti 
képzőhelye volt, majd a kép-
zés megszűnése után, 2013-
tól lett a fluidumkitermelők el-
méleti oktatásának helyszíne. 

Az ünnepség végén a 
résztvevők átadták a meg-
újult tantermet a diákoknak, 
akik ezután egy rögtönzött 
bemutatót is tartottak.  

Vincze Attila

Felhívás 
Békéscsaba Kiváló Pedagógusa 

kitüntetés javaslattételére
Békéscsaba Megyei Jogú Vá-
ros Önkormányzat Közgyűlé-
se a helyi kitüntetésekről szóló 
7/2021. (III.22.) önkormányzati 
rendeletében (a továbbiak-
ban: Rendelet) szabályozza a 
helyi pedagógusok munkájá-
nak elismerésére létrehozott 
kitüntetés adományozásának 
módját, feltételeit.

Évente két kitüntetés adományo-
zása történik pedagógusnapon.

A kitüntetés annak a magán-
személynek adományozható, aki 
Békéscsabán legalább tíz éve 
az oktatás, nevelés terén ma-
gas színvonalú szakmai munkát 
végez.

A kitüntetett személyre ja-
vaslatot tehetnek: a polgármes-
ter, az alpolgármesterek, Békés-
csaba Megyei Jogú Város önkor-
mányzati képviselői, a jegyző, a 
közgyűlés köznevelési ügyekkel 
foglalkozó bizottságának nem 
képviselő tagjai, a város területén 
működő helyi nemzetiségi ön-
kormányzatok, a városban mű-
ködő köznevelési intézmények: 
vezetői, fenntartói, munkahelyi 

kollektívái, nevelőtestületei, di-
ákönkormányzatai, szülői közös-
ségei, Békéscsabán székhellyel 
vagy telephellyel rendelkező – bí-
rósági nyilvántartásba vett – civil 
szervezetek.

A javaslat tartalmazza:
• az ajánlott személy pontos 

adatait,
• az adományozás alapjául 

szolgáló tevékenység részle-
tes ismertetését, méltatását.

A javaslathoz mellékelni kell a 
Rendelet 1. melléklete szerinti, 
értelemszerűen kitöltött, a java-
solt személy által aláírt adatke-
zelési hozzájáruló nyilatkozatot, 
amely elektronikusan elérhető a 
www. bekescsaba.hu/aktualitá-
sok weboldalon.

A javaslatokat 2023. március 
31-ig  papíralapon a Polgármes-
teri Hivatal Oktatási, Közműve-
lődési és Sport Osztályára (Bé-
késcsaba, Szent István tér 7.), és 
egyidejűleg elektronikus formá-
ban  az orodan@bekescsaba.
hu e-mail címre kell megkülde-
ni. A kitüntetés adományozásáról 
Békéscsaba Megyei Jogú Város 
Önkormányzat Közgyűlése dönt.

Február 24-én ülésezett 
Békés Vármegye Önkor-
mányzatának Közgyűlése 
a vármegyeházán. A 2023-
as esztendő költségvetését 
és munkatervét, valamint 
a kitüntető díjak alapításá-
ról, adományozásáról szó-
ló rendeletet egyhangúlag 
fogadta el a testület, és az 
alapítványok támogatásá-
ról is döntés született.

– A vármegye közgyűlése 
egyhangúlag fogadta el a költ-
ségvetést. Ez ritka, de most az 
ellenzék is egyetértett azokkal 
a feladatokkal, amelyek a vár-
megye közgyűlésének és a hi-
vatalnak a munkáját ebben az 
esztendőben meghatározzák 
– árulta el Békés Vármegye 
Önkormányzatának elnöke.

Zalai Mihály hozzátette, kö-
zel 1,7 milliárd forintos főösz-
szeggel fogadták el a költség-
vetést. Mint mondta, ebben az 
esztendőben számtalan olyan 
pályázatot fog össze a várme-
gye önkormányzata, amelyek 
pénzügyileg a 2023-as évet is 
érintik. Az elnök többek között 
kiemelt egy mezőhegyesi ke-
rékpárutas pályázatot, amely 
a ménesbirtok környékén, il-
letve bent a városban valósul 
meg, és összekapcsolódik egy 
Csongrád-Csanád vármegyei 
kerékpárút-fejlesztéssel. Mint 
mondta, a „Hagyomány, érték, 
közösség” elnevezésű, várme-

gyei identitást erősítő pályá-
zatnak is vannak olyan elemei, 
amelyek pénzügyileg 2023-
ban jelentkeznek. 

– A pénzügyi alapjai bizto-
sak mindazoknak a területfej-
lesztési feladatoknak, ame-
lyek a mi munkánkat elsősor-
ban jellemzik. A hivatalunk, 
azon belül a területfejleszté-
si osztályunk a települések 
rendelkezésére áll a Terület- 
és Településfejlesztési Ope-
ratív Program (TOP) Plusz 
megtervezésben, de adott 
esetben végigvitelében, me-
nedzselésében is. Mindez 
talán a legkisebb települé-
seknek, a községeknek, és 
a kisebb városoknak jelent-
het elsősorban segítséget. 
Ez a program ebben a cik-
lusban közel 95 milliárd forint 
fejlesztési forrást biztosan je-
lent, amit szeretnénk tovább 
növelni – részletezte Zalai 
Mihály.

Az elnök kiemelte, hogy 
évek óta részt vesznek a 
Bursa Hungarica felsőoktatá-
si ösztöndíj programban, erre 
pedig idén is jutott forrás, és 
egy 10 millió forintos előirány-
zatot is biztosítanak a várme-
gye önkormányzatához fordu-
ló civil szervezeteknek.

Döntés született a közgyű-
lésen a Csongrád-Csanád 
Vármegyei Éghajlatváltozási 
Platformmal, illetve a Magyar 
Fenntarthatósági és Klíma-
adaptációs Intézettel történő 
együttműködésről is. 

– Elkötelezettek vagyunk a 
zöld ügyek mellett, és az vi-
lágos, hogy a közigazgatá-
si határok a klímavédelmi tö-
rekvéseknek nem szabhat-
nak határt, ezért nagyon fon-
tosak ezek a vármegyéken 
kívüli együttműködések – fo-
galmazott Szegedi Balázs, a 
vármegye önkormányzatának 
alelnöke.

1,7 milliárd forintból gazdálkodhat idén a vármegye

– Rendszeresen elszállít-
ják a városban a kommunális 
hulladékot, a zöldhulladékot, 
évente kétszer van lomtalaní-
tás Békéscsabán, de valóban 
vannak olyan hulladékok – pél-
dául építési törmelékek, gumi-
abroncsok, elektronikai eszkö-
zök stb. – amelyeknek az elhe-
lyezése a lakosság számára 
gondot okoz. Az év közepére 
elkészül a csabai hulladékud-
var, onnantól kezdve, nyitva-
tartási időben folyamatosan 
a csabaiak rendelkezésére 
áll majd. Bizonyos mennyisé-
gű sittet, zöldhulladékot, min-
denféle veszélyes hulladékot 
odavihet a lakosság. Ha pedig 
valaki például költözik, nem 
kell az őszi vagy tavaszi lom-
talanításra várnia, mert a hul-
ladékudvarban meg tud sza-
badulni attól, amire már nincs 
szüksége. Bízom abban, hogy 
ezzel a veszélyes hulladékok 
zöld területeken, közterülete-
ken történő elhelyezése csök-
keni fog. Borzasztó, amikor lát-
juk, hogy ott van például egy 
erdő szélén egy monitor, au-
tógumi vagy bármiféle egyéb 
hulladék, de talán ma már ez 
is kevésbé jellemző, mint 8-10 
évvel ezelőtt. Ha megnyílik a 
csabai hulladékudvar, remél-
hetőleg még kevesebb ilyen-
nel találkozunk majd. Ez tehát 

egy környezetvédelmi, termé-
szetvédelmi szempontból is 
nagyon fontos beruházás.  

– Ma tematizálja a közbe-
szédet az orvosi kamarai tag-
ság, illetve az ezzel kapcsola-
tos módosítás. Miért került ezt 
most a középpontba? 

– Fontos, hogy az egész-
ségügyi ellátórendszer jól mű-
ködjön. A parlamentben is 
mindenki egyetértett azzal, 
hogy az egészségügyben dol-
gozók, kiemelten az orvosok 
bére emelkedjen, és a hála-
pénz megszűnjön. A kama-
ra javaslatai beépültek a mó-
dosításokba, de tavaly még-
is kritika célpontjává vált ez 
a jogszabályváltozás is. Az 
ügyeleti rendszer átalakításá-
val kapcsolatban hasonló a 
helyzet. Nagyon hosszú ideje 
folyt az egyeztetés a Magyar 
Orvosi Kamara vezetése és 
a kormányzat között. Ehhez 
képest, ahogy Takács Péter 
egészségügyi államtitkár feb-
ruár végén fogalmazott, a ka-
mara három nap alatt 180 fo-
kos fordulatot vett, és a ma-
gyar emberek ellátását veszé-
lyeztetve bojkottra szólította 
fel a tagságot, az orvosokat. 
Etikai eljárás alá vontak egy 
vármegyei háziorvosi szakmai 
vezetőt, miután az tájékoztatót 
tartott az új ügyeleti struktú-

ráról. Az eljárás legsúlyosabb 
következménye a tagság fel-
függesztése vagy a kamará-
ból való kizárás, így az orvo-
sok nem gyakorolhatnák a hi-
vatásukat. Magyarul a MOK 
orvosokat fenyegetett azzal, 
hogy ha beállnak a betegellá-
tás minőségét javító új rend-
szerbe, akkor nem dolgozhat-
nak többet orvosként. 

Beszélgettem erről békés-
csabai, budapesti és deb-
receni háziorvosokkal, akik 
úgy ítélték meg, hogy az a 
szabályozás, ami az ügye-
leti rendszert új alapokra he-
lyezi, az jó; ellátás-szervezé-
si és betegbiztonsági szem-
pontból is megfelelő. Ennek 
lényege, hogy az Országos 
Mentőszolgálat veszi át az 
ügyeleti rendszer irányítá-
sát. A kamara vezetése azt 
szerette volna, hogy a házi-
orvosok ne csatlakozzanak 

ehhez a munkához, ne ír-
ják alá a mentőszolgálattal 
a szerződést, tulajdonkép-
pen sztrájktörőnek minősít-
ve azokat, akik végezni sze-
retnék az ügyeleti gyógyító 
munkát. Ez politikai nyomás-
gyakorlás, amelyre az volt a 
válaszlépés, hogy a kötelező 
kamarai tagságot az Ország-
gyűlés megszüntette, bízva 
abban, hogy így az ellátás-
biztonság továbbra is fenn-
marad. Egyébként el sem tu-
dom képzelni, hogy az álta-
lam nagyrabecsült orvostár-
sadalom tagjai másképp áll-
nának a gyógyításhoz azért, 
mert a kötelező kamarai tag-
ság megszűnik. Ahogy ál-
lamtitkár úr elmondta a par-
lamentben, a gyógyításra es-
küt tett orvosokat és a bete-
geket egyaránt védi az ön-
kéntes tagságot támogató új 
törvény.  

Herczeg Tamást a fejlesztésekről és az 
orvosi kamarai tagságról kérdeztük

A közelmúltban átadott szaktanterem a MOL 5 millió forin-
tos támogatásával jöhetett létre 
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6.00 Hírek
6.10 Aktuális
6.30 Ludovika TV
7.00 Híradó
7.20 Aktuális
7.40 Kikötő
8.10 Szempont 
8.40 Művészbejáró
9.10 Praktikák
9.40 Aktuális
10.00 Híradó
10.20 A mecénás
11.15 Békebeli Budapest
12.10 Képújság
15.00 A mi mozink
16.00 Kifutón túl
16.30 Útonállók Kőváry 

Barnával
17.00 Hírek
17.10 Aktuális
17.30 Praktikák
18.00 Hírek
18.10 Hosszabbítás
18.30 Sztárportré
19.00 Híradó
19.20 Aktuális
20.00 Híradó
20.20 Kezdőkör
21.00 Rokonom, Petőfi
22.00 Rendszerváltó 

televíziók
22.30 Aktuális
22.50 Híradó
23.10 Kezdőkör
23.40 Szarvasi híradó
0.00 Képújság

6.00 Hírek
6.10 Aktuális
6.30 Művészbejáró
7.00 Híradó
7.20 Aktuális
7.40 Kezdőkör
8.10 Praktikák
8.40 Szemeszter
9.10 Útonállók Kőváry 

Barnával
9.40 Aktuális
10.00 Híradó
10.20 Szarvasi híradó
10.35 Rokonom, Petőfi
11.35 Rendszerváltó 

televíziók
12.05 Képújság
15.00 Rain esőcirkusz
16.30 Recept túrák
17.00 Hírek
17.10 Aktuális
17.30 Művészbejáró
18.00 Hírek
18.10 Kezdőkör
18.30 Ludovika TV
19.00 Híradó
19.20 Aktuális
20.00 Híradó
20.20 Szomszéd vár
21.00 Radnóti nyomában
22.30 Aktuális
22.50 Híradó
23.10 Szomszéd vár
23.40 Szarvasi híradó
0.00 Képújság

6.00 Hírek
6.10 Aktuális
6.30 Kifutón túl
7.00 Híradó
7.20 Aktuális
7.40 Szomszéd vár
8.10 Sztárportré
8.40 Művészbejáró
9.10 Ludovika TV
9.40 Aktuális
10.00 Híradó
10.20 Szarvasi híradó
10.35 Radnóti nyomában
12.05 Képújság
15.00 Aggódunk érted 13.
16.00 Nyitott Egyetem 1.
16.30 Útonállók Kőváry 

Barnával
17.00 Hírek
17.10 Aktuális
17.30 Sztárportré
18.00 Hírek
18.10 BRSE TV
18.30 Praktikák
19.00 Híradó
19.20 Aktuális
20.00 Híradó
20.20 Diagnózis
21.00 Viharsarki Rock and 

Roll
22.30 Aktuális
22.50 Híradó
23.10 Diagnózis
23.40 Szarvasi híradó
0.00 Képújság

6.00 Hírek
6.10 Aktuális
6.30 Sztárportré
7.00 Híradó
7.20 Aktuális
7.40 Diagnózis
8.10 Kifutón túl
8.40 BRSE TV
9.10 Szempont 
9.40 Aktuális
10.00 Híradó
10.20 Szarvasi híradó
10.35 Viharsarki Rock and 

Roll
12.00 Képújság
15.00 A mi mozink
16.00 Nyitott Egyetem 2.
16.30 Új Ház 2.
17.00 Hírek
17.10 Aktuális
17.30 Szomszéd vár
18.00 Hírek
18.10 Kezdőkör
18.30 Kikötő
19.00 Híradó
19.20 Aktuális
20.00 Híradó
20.20 Művészbejáró
21.00 Határtalan tudás 1.
22.00 Fehér galamb
22.30 Aktuális
22.50 Híradó
23.10 Művészbejáró
23.40 Szarvasi híradó
0.00 Képújság

6.00 Hírek
6.10 Aktuális
6.30 Praktikák
7.00 Híradó
7.20 Aktuális
7.40 Művészbejáró
8.10 Szempont 
8.40 Recept túrák
9.10 Diagnózis
9.40 Aktuális
10.00 Híradó
10.20 Szarvasi híradó
10.35 Határtalan tudás 1.
11.35 Fehér galamb
12.05 Képújság
15.00 Aggódunk érted 6.
16.00 Útonállók Kőváry 

Barnával
16.30 Kifutón túl
17.00 Hírek
17.10 Aktuális
17.30 Kvantum
18.00 Hírek
18.10 BRSE TV
18.30 Művészbejáró
19.00 Híradó
19.20 Aktuális
20.00 Híradó
20.20 Csabai Forgatag
21.00 Portréfilm 18.
22.00 Ökoportré 6.
22.30 Aktuális
22.50 Híradó
23.10 Csabai Forgatag
23.40 Szarvasi híradó
0.00 Képújság

7.00 Hírek
7.10 Aktuális
7.30 Kvantum
8.00 Híradó
8.20 Aktuális
8.40 BRSE TV
9.10 Szomszéd vár
9.40 Aktuális
10.00 Híradó
10.20 Napsugár 
 Bábszínház 7.
11.05 Áramlat-Flow
12.00 Képújság
15.00 Portréfilm 18
16.00 Ökoportré 6.
16.30 Madarat tollaról 7.
17.00 Hírek
17.10 Aktuális
17.30 Csabai Forgatag
17.50 Békéscsaba-Győri 

Audi ETO KC 
kézilabda-mérkőzés

20.00 Híradó
20.20 Művészbejáró
21.00 Magyarok a Barcaért
22.25 Rozmaring
22.50 Híradó
23.10 Művészbejáró
23.40 Szarvasi híradó
0.00 Képújság

7.00 Hírek
7.10 Aktuális
7.30 Kezdőkör
8.00 Híradó
8.20 Aktuális
8.40 Szomszéd vár
9.10 Kikötő
9.40 Aktuális
10.00 Híradó
10.20 Ludovika TV
10.50 Varázsfuvola
12.05 Képújság
15.00 Békéscsaba-Győri 

Audi ETO KC 
kézilabda-mérkőzés

16.30 Útonállók Kőváry 
Barnával

17.00 Hírek
17.10 Aktuális
17.30 Praktikák
18.00 Hírek
18.10 Csabai Forgatag
18.30 Kikötő
19.00 Híradó
19.20 Sztárportré
20.00 Híradó
20.20 Szemeszter
21.00 Utam a pofonok 

földjén
22.15 Melinda számol
22.50 Híradó
23.10 BRSE TV
23.30 Diagnózis
0.00 Képújság

2023. március 20., hétfő 2023. március 22., szerda 2023. március 24., péntek2023. március 21., kedd 2023. március 23., csütörtök 2023. március 25., szombat 2023. március 26., vasárnap

6.00 Hírek
6.10 Aktuális
6.30 Ludovika TV
7.00 Híradó
7.20 Aktuális
7.40 Kikötő
8.10 Szempont 
8.40 Művészbejáró
9.10 Praktikák
9.40 Aktuális
10.00 Híradó
10.20 Dima karácsonya
12.20 Képújság
15.00 Aggódunk érted 12.
16.00 Kifutón túl
16.30 Útonállók Kőváry 

Barnával
17.00 Hírek
17.10 Aktuális
17.30 Praktikák
18.00 Hírek
18.10 Hosszabbítás
18.30 Sztárportré
19.00 Híradó
19.20 Aktuális
20.00 Híradó
20.20 Kezdőkör
21.00 Békéscsaba-NEKA 

kézilabda-mérkőzés
22.30 Aktuális
22.50 Híradó
23.10 Kezdőkör
23.40 Szarvasi híradó
0.00 Képújság

6.00 Hírek
6.10 Aktuális
6.30 Művészbejáró
7.00 Híradó
7.20 Aktuális
7.40 Kezdőkör
8.10 Praktikák
8.40 Szemeszter
9.10 Csabai Forgatag
9.40 Aktuális
10.00 Híradó
10.20 Szarvasi híradó
10.35 Útonállók Kőváry 

Barnával
11.00 A mi mozink
12.00 Képújság
15.00 Békéscsaba-NEKA 

kézilabda-mérkőzés
16.30 Recept túrák
17.00 Hírek
17.10 Aktuális
17.30 Művészbejáró
18.00 Hírek
18.10 Kezdőkör
18.30 Ludovika TV
19.00 Híradó
19.20 Aktuális
20.00 Híradó
20.20 BRSE TV
21.00 Békéscsaba-Budafoki 

MTE labdarúgó-
mérkőzés

22.30 Aktuális
22.50 Híradó
23.10 BRSE TV
23.40 Szarvasi híradó
0.00 Képújság

6.00 Hírek
6.10 Aktuális
6.30 Diagnózis
7.00 Híradó
7.20 Aktuális
7.40 BRSE TV
8.10 Sztárportré
8.40 Művészbejáró
9.10 Ludovika TV
9.40 Aktuális
10.00 Március 15. –

megemlékezés
12.00 Híradó
15.00 Március 15. –

megemlékezés
16.30 Csabai Forgatag
17.00 Hírek
17.10 Aktuális
17.30 Sztárportré
18.00 Hírek
18.10 BRSE TV
18.30 Praktikák
19.00 Híradó
19.20 Aktuális
20.00 Híradó
20.20 Kvantum
21.00 BRSE-Vasas 

röplabda-mérkőzés
22.30 Aktuális
22.50 Híradó
23.10 Kvantum
23.40 Szarvasi híradó
0.00 Képújság

6.00 Hírek
6.10 Aktuális
6.30 Sztárportré
7.00 Híradó
7.20 Aktuális
7.40 Kvantum
8.10 Kifutón túl
8.40 BRSE TV
9.10 Szempont 
9.40 Aktuális
10.00 Híradó
10.20 Szarvasi híradó
10.35 Békéscsaba-Budafoki 

MTE labdarúgó-
mérkőzés

12.05 Képújság
15.00 BRSE-Vasas 

röplabda-mérkőzés
17.00 Hírek
17.10 Aktuális
17.30 Szomszéd vár
18.00 Hírek
18.10 Kezdőkör
18.30 Kikötő
19.00 Híradó
19.20 Aktuális
20.00 Híradó
20.20 Művészbejáró
21.00 A kádármester
21.50 Aggódunk érted 5.
22.30 Aktuális
22.50 Híradó
23.10 Művészbejáró
23.40 Szarvasi híradó
0.00 Képújság

6.00 Hírek
6.10 Aktuális
6.30 Praktikák
7.00 Híradó
7.20 Aktuális
7.40 Művészbejáró
8.10 Szempont 
8.40 Recept túrák
9.10 Diagnózis
9.40 Aktuális
10.00 Híradó
10.20 Szarvasi híradó
10.35 BRSE-Vasas 

röplabda-mérkőzés
12.05 Képújság
15.00 A mi mozink
16.00 Útonállók Kőváry 

Barnával
16.30 Kifutón túl
17.00 Hírek
17.10 Aktuális
17.30 Kvantum
18.00 Hírek
18.10 BRSE TV
18.30 Művészbejáró
19.00 Híradó
19.20 Aktuális
20.00 Híradó
20.20 Kikötő
21.00 Portréfilm 17.
22.00 Ökoportré 5.
22.30 Aktuális
22.50 Híradó
23.10 Kikötő
23.40 Szarvasi híradó
0.00 Képújság

7.00 Hírek
7.10 Aktuális
7.30 Kvantum
8.00 Híradó
8.20 Aktuális
8.40 BRSE TV
9.10 Szomszéd vár
9.40 Aktuális
10.00 Híradó
10.20 Békéscsaba-NEKA 

kézilabda-mérkőzés
12.00 Képújság
15.00 Portréfilm 17.
16.00 Ökoportré 5.
16.30 Családban marad 5.
17.00 Hírek
17.10 Aktuális
17.30 Madarat tollaról 6.
18.00 Hírek
18.10 Hosszabbítás
18.30 Praktikák
19.00 Híradó
19.20 Ludovika TV
20.00 Híradó
20.20 Művészbejáró
21.00 A mecénás
21.55 Békebeli Budapest
22.50 Híradó
23.10 Művészbejáró
23.40 Szarvasi híradó
0.00 Képújság

7.00 Hírek
7.10 Aktuális
7.30 Kezdőkör
8.00 Híradó
8.20 Aktuális
8.40 Szomszéd vár
9.10 Kikötő
9.40 Aktuális
10.00 Híradó
10.20 Március 15. – 

megemlékezés
12.00 Képújság
15.00 A mecénás
15.55 Békebeli Budapest
16.50 Főzzünk együtt
17.00 Hírek
17.10 Aktuális
17.30 Praktikák
18.00 Hírek
18.10 Csabai Forgatag
18.30 Kikötő
19.00 Híradó
19.20 Sztárportré
20.00 Híradó
20.20 Szemeszter
21.00 Rain esőcirkusz
22.30 Házi koncert a kultúra 

szárnyain
22.50 Híradó
23.10 BRSE TV
23.30 Diagnózis
0.00 Képújság

2023. március 13., hétfő 2023. március 15., szerda 2023. március 17., péntek2023. március 14., kedd 2023. március 16., csütörtök 2023. március 18., szombat 2023. március 19., vasárnap

Minden nap 19.00 órakor Minden hétköznap 19.20 órakor Minden csütörtökön 20.20 órakor Kéthetente kedden, 20.20 órakor Kéthetente pénteken, 20.20 órakorMinden hétfőn 20.20 órakor

KITEKINTŐ – Segítség a bántalmazottaknak: Meghallgató és Terápiás Központ nyílt 

Meghallgató és Terápiás 
Központ nyílt február 20-
án, Gyulán. Az intézmény, 
amely a régió gyermeke-
inek és fiataljainak nyújt 
segítséget, az ötödik ilyen 
központ Magyarországon. 
Az új épület az Európá-
ban már bizonyított izlandi 
Barnahus-modell alapján 
valósult meg.

Modern, de egyúttal nyugodt 
és biztonságos körülmények 
várják mostantól azokat a 
gyermekeket Gyulán, akiket 
valamilyen fizikai, lelki vagy 
szexuális bántalmazás ért. 
Mint azt Simon Attila István, 
a Szociális és Gyermekvé-
delmi Főigazgatóság főigaz-
gatója kiemelte, olyan körül-
ményeket kellett teremteniük 
gyermekvédelmi szakembe-

rekként, amelyeket el tud 
fogadni a nyomozóhatóság, 
hogy hiteles bizonyítékként 
szolgáljon az a tanúvallomás, 
amelyet a bántalmazott gyer-
mek tesz.  

Görgényi Ernő, Gyula pol-
gármestere emlékeztetett, 
hogy egy-egy kihallgatás 
vagy tanúvallomás a felnőt-
teknek is komoly próbatételt 
jelent, nemhogy egy gyer-
mek számára. Így különö-
sen fontos, hogy azt megfele-
lő körülmények között tegyék 
meg. Kovács József, a tér-
ség országgyűlési képviselő-
je arról beszélt, hogy a parla-
ment 2021-ben módosította 
az 1997-ben elfogadott gyer-
mekvédelmi törvényt, többek 
között azért, hogy a terápi-
ás központok megfelelően 
működhessenek.

Fülöp Attila gondoskodás-
politikáért felelős államtitkár 
(képünkön) hangsúlyozta, 
hogy a gyermekvédelemre 
nagyobb szükség van, mint 
valaha. Mindenképpen meg 

kell védeni a gyermekeket, a 
bántalmazáson átesetteknek 
pedig azonnali segítségre 
van szükségük, ezt szolgál-
ják a gyulaihoz hasonló terá-
piás központok.

– Nem akarjuk azt, hogy 
több meghallgatáson essen át 
egy gyermek, ezért lehetőség 
szerint az ő komfortérzetét 
emeljük a maximumra a ne-
héz helyzetben. Olyan tech-

nikai eszközöket próbálunk al-
kalmazni a meghallgatás so-
rán, hogy a bántalmazottnak 
ne kelljen kétszer ugyanarról 
nyilatkoznia – húzta alá.

Vincze Attila
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Munkácsy ihlette tárlat a Munkácsy Emlékházban
A Munkácsy Emlékház a 
festő születésnapjáról meg-
emlékezve nyitott új tárlatot 
február 23-án. Boros Péter 
szobrászművész hét, Mun-
kácsy ihlette alkotását mu-
tatja be a kiállítóhely.

Munkácsy Mihály 1844. feb-
ruár 20-án látta meg a napvi-
lágot, ezért ehhez a naphoz 
kapcsolódva, évről évre ren-
deznek kiállításokat, konfe-
renciákat Békéscsabán.

– A pandémiáig 15 alka-
lommal szerveztünk progra-
mokat az évfordulóhoz kötő-
dően, és többségében a kor-
társaktól állítottunk ki műve-
ket. Aztán jött a felújítás, majd 

sajnos a pandémia, így né-
hány év kimaradt. Nagyon örü-
lök, hogy most folytatódnak 
ezek az események – mond-
ta el a kiállítást megnyitó Mé-
száros Zsuzsa vizuál-kulturális 
szakember.

Békéscsabán több, Munká-
csy Mihályt népszerűsítő szo-
bor kap helyet a Munkácsy 
Negyedben, ezekből néhányat 
már el is helyeztek a Csaba-
gyöngye szomszédságában, a 
múzeum előtt és a Munkácsy 
Emlékház kertjében. 

A kiállítóhelyen most azo-
kat a plasztikákat lehet megte-
kinteni, amelyeket Boros Péter 
szobrászművész nyújtott be a 
kiírásra.

– Hat szoborról és egy 
domborműról van szó. Itt van 
az a szobor is kicsiben, amely 
nagyban a múzeum előtt látha-
tó. Megtekinthető egy 110x80 
centis dombormű a Krisztus 
Pilátus előtt című festményről, 

illetve látható az az öt 5 plasz-
tika is, amellyel pályáztam a 
város által kiírt pályázatokon – 
mondta Boros Péter.

A művész örömét fejez-
te ki, amiért a Munkácsy Em-
lékházban, Munkácsy festmé-

nyeivel és relikviáival együtt 
lehetnek kiállítva az alkotásai. 
A szervezők pedig bíznak ab-
ban: a szobrok arról árulkod-
nak az idelátogatók számára, 
hogy Munkácsy nagy tiszte-
letnek örvend Békéscsabán. 

Hogy mennyire, azt a Munká-
csy Negyed, a Munkácsy Mi-
hály Múzeum, az emlékház, 
és most az ő inspirációjára 
készült szobrok is messze-
menően alátámasztják. 

Vári Bianka
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Csabai életképek

A békéscsabai születésű 
Balás Ádám gimnáziumi ta-
nár több mint harminc évig 
dolgozott a Békéscsabai 
Rudolf Gimnáziumban (ma 
Békéscsabai Evangélikus 
Gimnázium), ahol éveken 
keresztül töltötte be az igaz-
gató-helyettesi tisztséget is. 

Balás Ádám személyesen is 
átélte Békéscsaba 1914 és 
1920 közötti történelmét, töb-
bek között a Nagy Háborút, 
a vereséget, az őszirózsás 
forradalmat, a kommunista 
hatalomátvételt, a román meg-
szállását, de 1920-ban még 
városunk igazi felszabadulá-
sát is. Élményeit papírra vetet-
te és kiadta könyv formájában, 
melyből a Körösvidék című 
csabai napilap 1922 márciusa 
és májusa között részleteket 
közölt. Ez utóbbiakból készült 
a most kezdődő helytörténeti 
sorozat. 

Az első cikk 1922. már-
cius 25-én jelent meg és „A 
nagygerendási hadi műve-
let – Franciák elfogása” címet 
kapta. Az események megér-
téséhez tudni kell, hogy 1919. 
március 21-én hazánkban át-
vették a hatalmat a kommu-
nisták és kikiáltották a Magyar 
Tanácsköztársaságot. Márci-
us 25-én hajnalban megkon-
dult az evangélikus kistemp-
lom egyetlen harangja (a töb-
bit a háború folyamán elvitték). 
Ugyanekkor a villanytelep szi-

rénája is jelezte, hogy valami 
rendkívüli történt a városban. 

Voltak, akik értették a jel-
zéseket és a laktanyába si-
ettek (ma Andrássy Gyula 
Gimnázium), ahol felfegyve-
rezték őket. Igen vegyes ké-
pet mutatott az itt összegyűlt 
társaság, voltak, akik katona-
ruhában jelentek meg, de bő-
ven akadtak civilek is. Olya-
nok is ott voltak, akik még – 
koruknál fogva – sosem fog-
tak fegyvert a kezükbe. De 
megjelentek a vasúti őrök, 
sőt a Békéscsabán tartózko-
dó székely csendőrök és me-
nekült aradi vasutasok is. A 
körülbelül százötven fős csa-
patot egy volt 101-es száza-
dos vezette. 

A vasútállomáson meg-
jelent Andrássi Gyula kom-
munista városparancsnok is 
(nem összetévesztendő gróf 
Andrássy Gyula politikussal, 

aki 1823-tól 1890-ig élt), kinek 
buzdító szavait követően a 
csoport felszállt egy tehervo-
natra, majd két páncélvonat-
tal együtt elindultak. A vona-
ton utazók úgy tudták, hogy a 
Csabát elfoglalni akaró franci-
ákkal fognak harcolni, ennek 
ellenére „vigan és énekelve 
ment a rendezetlen és fegyel-
mezetlen társaság”. 

Balás fontosnak tartotta 
azt is megjegyezni, hogy a je-
lenlévő vasutasok és csend-
őrök fegyelmezetten visel-
kedtek és semmilyen foszto-
gatásban nem vettek részt. A 
vonatszerelvény reggel hét-
re ért a nagygerendási állo-
másra, mely „Békéscsabá-
tól 11 kilométerre nyugatra, 
Csorvástól 9 kilométerre ke-
letre” található – ez a mai Te-
lekgerendás állomás lehetett. 
(Folytatjuk.)

Ugrai Gábor

Balás Ádám: A proletárdiktatúra Békéscsabán I.
MESÉLŐ MÚZEUM

„Emlékezzünk, hogy ilyen ne történhessen!”
"Ne csak őrizd, gyűlöld is!” 
– ez volt a Recski munka-
tábor őreinek jelszava... A 
kommunista diktatúra áldo-
zatainak tiszteletére tartott 
megemlékezést Békéscsa-
ba önkormányzata, melyre 
a BSZC Nemes Tihamér 
Technikum diákjai készül-
tek ünnepi műsorral.

2000-ben fogadta el az Or-
szággyűlés azt a határozatot, 
mely szerint Magyarorszá-
gon február 25-e a kommu-
nista diktatúrák áldozatainak 
emléknapja. 1947-ben ezen 
a napon tartóztatták le a 
szovjet megszálló hatóságok 

Kovács Bélát, a Független 
Kisgazdapárt főtitkárát, bár a 
politikust országgyűlési kép-
viselő lévén védte a mentel-
mi joga.

– A szovjetellenes kémke-
déssel és ellenkormány ki-
alakításával megvádolt Ko-
vács Bélát 1951-ig magyaror-
szági és ausztriai börtönök-
ben őrizték, majd 1952-ben a 
Szovjetunióba hurcolták, és 
bírósági tárgyalás nélkül, 25 
év kényszermunkára ítélték – 
mondta el emlékező beszé-
dében az intézmény történe-
lemtanára, Kovács János.

Február 25-én azokra is 
emlékezünk, akiket hasonlóan 

Kovács Bélához, a megszál-
ló szovjet hatóságok politikai 
okokból a Szovjetunióba hur-
coltak, és azokra az ártatlan 
civilekre is, akik malenkij ro-
botra kerültek szovjet munka-
táborokba. Mintegy 700 ezer 
főre tehető azon magyarok 
száma, akik átélték a szovjet 
kuláktáborok rettenetét. Ezek 
közül a leghírhedtebb a recs-
ki internáló tábor volt, ahol az 
őrök jelmondata így hangzott: 
„Ne csak őrizd, gyűlöld is!”

A pedagógus beszéde 
után a BSZC Nemes Tiha-
mér Technikum diákjai ad-
tak műsort, majd Békéscsa-
ba önkormányzata, a közre-

működő iskola diákjai, vala-
mint különböző politikai és 
civil szervezetek képvise-
lői koszorúkat helyeztek el 
a Szabadság téri emlékmű 
lábánál. 

Szarvas Péter polgármes-
ter kiemelte, hogy a kommu-
nista diktatúrák velejárója 
volt a magántulajdon eltör-
lése mellett az emberi lelkek 
megnyomorítása.

– Emlékeznünk kell, hogy 
ilyen soha többé ne történ-
hessen ilyen, és a magyar 
emberek, de a világ összes 
népe szabadságban éljen – 
tette hozzá a városvezető.

Vári Bianka

Az 1830-as évet követően 
a reformokért folyó harc 
az egymás után követke-
ző négy országgyűlésen 
zajlott, az 1830/1836-os, az 
1839/1840-es, az 1843/1844-
es és végül az 1847/1848-as 
diétákon. 

Nagyban élénkítette a diéta 
működését az „országgyű-
lési ifjúság” is, amelynek 
tagjai nem egyszer hangos 
szóval adtak kifejezést érzel-
meiknek. A csoport vezetői 
között volt Békés megyéből 
Tormássy János joggyakor-
nok, aki előadásaiban a füg-
getlenség, a sajtószabadság 
és a népképviselet híveként 
nyilatkozott meg. Az ország-
gyűlési ifjakkal kapcsolatot 
tartott Kossuth Lajos is, aki 
jelen volt a diétákon.  

Mivel a nyilvánosság kizá-
rásával folytak a tanácsko-
zások, felkérték Kossuthot, 
hogy az országgyűlés fon-
tosabb eseményeiről írjon, 
és rábízták az Országgyűlé-
si Tudósítások szerkeszté-
sét. Kossuth a tudósítások-
ban az országgyűlés tanács-
kozásairól élethű képet adott, 
nagy sikere volt írásainak, ne-
ve ismertté vált az egész or-
szágban. 1836 tavaszán, az 
országgyűlés befejeztével a 
tudósításokra nem volt töb-
bé szükség, azonban a me-
gyegyűlések történései érde-
kelték az embereket. Nem-
sokára kiadták, szintén Kos-
suth Lajos szerkesztésében 
a Törvényhatósági Tudósí-
tások című kéziratos lapot, 
melyben a megyei élet kérdé-
seiről szólva hevesen hirdette 
a reformeszméket.

A bécsi politika a konfron-
táció útját választotta, és kor-

mányzati terrort alkalmazott 
az ellenzéki vezetőkkel szem-
ben. Az összeesküvés fejének 
Wesselényi Miklóst tekintet-
ték, ezért elsőként az ellenzék 
nagynevű vezérét fogták per-
be, melynek célja politikai mű-
ködésének megbénítása volt. 
A megtorlásból az ország-
gyűlési ifjúság sem marad-
hatott ki, vezetőit letartóztat-
ták, köztük Lovassy Lászlót és 
Tormássy Jánost is. Kossuth 
a Törvényhatósági Tudósítá-
sokban lendületes szavakkal 
ecsetelte az elkeseredett köz-
hangulatot. Válaszként megin-
dult a Kossuth elleni támadás 
is, 1837. május 5-én őt a budai 
várba hurcolták, és egy nyir-
kos cellában bebörtönözték.

A letartóztatások még erő-
sebben felkorbácsolták a köz-
hangulatot. A megyék egy ré-
sze arra utasította követeit, 
hogy az országgyűlésen ne 
tárgyalják az újoncok állítá-
sát és az adóügyeket addig, 
amíg a király nem orvosolja 
a szólásszabadságon ejtett 
sebeket. Az országos forron-
gás annyira megijesztette a 
bécsi köröket, hogy 1840. áp-
rilis 29-én az összes fogoly 
amnesztiát kapott. Lovassy 
László megtört testtel, elho-
mályosult elmével távozott a 
börtönből. Wesselényit ször-
nyű csapás érte, elvesztet-
te szeme világát. Kossuthot 
a szívóssága megvédte min-
den súlyosabb csapástól, fog-
ságát önképzésre használta, 
sokat olvasott, megtanulta az 
angol nyelvet. A Békés me-
gyei Tormássy János tovább 
folytatta a megkezdett utat. 

A Munkácsy Mihály Mú-
zeum hamarosan nyíló Pest-
től Aradig, eufóriából – letar-
giába, 1848–1849-es esemé-

nyek és Békés megyei vonat-
kozásaik című időszaki tár-
latában látható lesz Kossuth 
Lajos önvallomása, melyet a 
budai várfogságban írt, a do-
kumentum a múzeum gyűjte-
ményét gazdagítja.

Forrainé Kovács Márta 
történész muzeológus

A reformokért folyó harc

Díszoklevél

Tisztelt Nyugállományban lévő Óvónők,  
Tanítók, Tanárok!

Tájékoztatjuk a Békéscsaba Megyei Jogú Város valamely 
oktatási-nevelési intézményéből nyugállományba vonult, 
2023. évben díszdiplomára jogosult pedagógusokat, hogy az 
arany-, gyémánt-, vas- és rubindiploma igénylésének eljárása 
főiskolánként, egyetemenként változó. Az eljárásrend megta-
lálható azon egyetem, főiskola- vagy jogutód intézmény hon-
lapján, ahol diplomát szereztek. 

Amennyiben ezt a pedagógusok igénylik, a 2023. évben 
esedékes pedagógus díszoklevelek iránti kérelmüket az intéz-
mények vezetői nyújtják be azon felsőoktatási intézmények-
hez, amelyben a diplomát kiállították. Ennek érdekében kér-
jük, keressék fel annak az intézménynek a vezetőjét, amely 
intézményből nyugállományba vonultak.

Békéscsaba Megyei Jogú Város Önkormányzata hagyo-
mányosan az év őszén, ünnepélyes keretek között köszönti a 
nyugállományú vezetőket és díszdiplomás pedagógusokat az 
intézményektől nyert értesülés alapján. 

Az önkormányzati rendezvény koordinálásáért felelős: 
Békéscsaba Megyei Jogú Város Polgármesteri Hivatala, Ok-
tatási, Közművelődési és Sport Osztály.

A Zenebarát Felebarátok 
idén is megszervezik a városi 
keresztutat a következő felhívás-
sal: Ajánljuk fel ezt a keresztutat 
a háború végleges megszűné-
séért, a családokért, akik ma is 
hordozzák keresztjüket, elvesz-
tették szeretteiket, otthonukat. 
Szeretnénk, ha minél többen 
részt vennének ezen az engesz-
telő ájtatosságon, melyben meg-

tanulhatjuk Krisztustól, hogy mit 
jelent az értünk vállalt kereszt ál-
dozata, mely megerősítést nyújt 
a szeretet jegyében eggyé válni. 

Indulás 2023. március 17-én, 
pénteken 17 órakor a Jézus szí-
ven templomtól. A részletes 
információ és az énekfüzet 
itt érhető el: facebook.com/
zenefel

Városi keresztút 

Tájékoztató a pedagógus díszoklevelek iránti igénylés 
benyújtásának módjáról
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„A hangok emlékeznek”

Látogatóban

Sokadik remek ötletével 
rukkolt elő a Békéscsabai 
Városvédő és Városszépítő 
Egyesület. Ezúttal látoga-
tásokat szerveznek a város 
nevezetes iskoláiba. Az el-
képzelés a Bartók Béla Mű-
vészeti Szakgimnázium és 
Alapfokú Művészeti Iskolá-
ban rajtolt.

– Ámbár a 40 éves Bartók 
Béla szakiskola zenével fog-
lalkozik, a muzsikában ben-
ne van a tánc is – mondta 
Csajányi Melinda intézmény-
vezető. Hozzátette: hat éve 
fogalmazódott meg benne a 
kérdés, hogy miért nincs az 
iskolában néptáncoktatás? 
Felvetése hamarosan zöld utat 
kapott; mi több, ma már nem-
csak a zenei, hanem a tánc-
művészeti képzés is és magas 
színvonalon zajlik. Szinte min-
den muzsikusukat felveszik 
a zeneművészeti egyetemre, 
illetve táncosaikat felveszik 

a táncművészeti egyetemre.  
Csajányi Melinda szót ejtett 
a 75 esztendeje működő ze-
neiskoláról is, ahova 550-en 
járnak. Továbbá elmondta, két 
éve a csorvási és gerendási 
zeneiskola is hozzájuk tarto-
zik, így 150 diákkal megnőtt a 
létszámuk.

Mikor az egyik jelenlévő 
megdicsérte a Bartók terem 
különleges akusztikáját, az in-
tézményvezető megemlítette, 
mindez főleg Rázga József-
nek, az előző igazgatónak kö-
szönhető, aki mindig tűzön-ví-
zen átvitte az akaratát – példá-
ul, hogy a hangversenyterem 
tökéletesen szóljon.

Majd elmesélte Sebestyén-
né Farkas Ilonának (Mona né-
ni, Sebestyén Márta édesany-
ja) a szolfézs tanszak alapító-
jának a szállóigéjét a teremmel 
kapcsolatban: „Annyi muzsika 
szólt már a Bartók teremben, 
hogy a hangok emlékeznek”.

Such Tamás

A napokban egy jó kiállású, 
idős úr jött el a Békéscsabai 
Médiacentrum Szerkesztő-
ségébe, aki Gécs Bélának 
a Csabai Mérlegben megje-
lent, az egykori dalkörökről 
szóló cikkére reagálva nyi-
tott be hozzánk. A 93 éves 
dr. Lévay Sándor nyugal-
mazott főállatorvos szintén 
kórusmúlttal rendelkezik, 
a beszélgetésünk innen in-
dult, ám alig néhány perc 
alatt rendkívüli életútja né-
hány pillanatába is betekin-
tést engedett.

Dr. Lévay Sándor elmondta, 
hogy a Békéscsabai Liszt Fe-
renc Kamarakórusnak ma már 
talán csak ő az egyedüli élő 
tagja, és szívesen mesélne 
erről. Majd hihetetlen szellemi 
frissességgel, páratlan lelke-
sedéssel vázolta fel a kórusuk 
működését és életének né-
hány pillanatát.  

– A Liszt Ferenc kórus az 
ötvenes években igazi szelle-
mi oázist jelentett, az értelmi-
ségi csoportosulásnak egy na-
gyon érzékeny közege volt. Az 
egész úgy indult, hogy több jó 
hangú ember összejött a vá-
rosból és a zeneiskolából. Cé-
lul tűztük ki, hogy a TIT berke-
in belül értékes kulturális te-
vékenység részesei legyünk. 
A repertoárunkon főként igé-
nyes, preklasszikus művek 
szerepeltek, de énekeltünk 

Kodályt és Bartókot is. Akik a 
kórusba jártak, azoknak ko-
rábban volt már valamilyen kö-
zük a zenéhez, ennek meg-
felelően igyekeztünk magas 
színvonalú, autentikus előadá-
sokat produkálni. Számos he-
lyen felléptünk, persze akko-
riban az országhatáron túlra 
nem mehettünk – mondta dr. 
Lévay Sándor. 

Elmesélte, hogy 1956 janu-
árjában, fiatal állatorvosként 
jött Békéscsabára, ezután 
negyven évig az Állategész-
ségügyi Intézetben dolgozott. 

– A kezdeti időszakban 
az intézeti életünk valameny-
nyi szakterületébe betekintést 
nyertem. Itt kell megjegyez-
nem, hogy az egyetemi éve-
imben jó kapcsolatba kerültem 
a parazitológia tanszék szak-
embereivel. Fájó emlékem, 
hogy a családomat ez idő tájt 
ért tragikus események – ha-
láleset, egzisztenciális gondok 
– miatt a tanszék egyetemi ta-
nársegédi meghívásáról és az 
azzal járó tudományos karrier 
lehetőségéről le kellett mon-
danom. Ezután végleg Békés-
csabához kötődtem. Jó két év-
tized múlva a vezetőim egy ví-
rusdiagnosztikai szekció meg-
szervezésével és annak irányí-
tásával bíztak meg. Sikereket 
értünk el szövettenyésztési 
technikában, a vírusok azon 
való elszaporításában, az izo-
lált vírusokból kialakítottunk 

egy vírus-szerológiai eljárást, 
ezen keresztül pedig biztosí-
tani tudtuk az állatállományok 
vírusmentességét – folytatta 
lelkesen. 

Ahogy fogalmazott: az ál-
latorvosok általában a nagyon 
földön járó emberek, ő azon-
ban fiatalon és később is va-
lahogy kilógott a sorból.  Már 
a középiskolában felfedezték, 
hogy basszbariton hangja van, 
gyakran énekelt szólót. Az 
egyetemi évei alatt, Budapes-
ten pedig egészen elmélyült a 
zene világában. Rokonának, 
Czanik Zsófia operaénekes-
nek is köszönhetően, az Ope-
raház akkori repertoárját két-
szer is végignézte. 

– Annak ellenére, hogy na-
gyon szegény környezetből 
jöttem, a sors egy rendkívül 
kegyes gesztussal olyan régi-
ókba emelt engem, ahol bol-
dog voltam, viribeltem, és telve 
voltam zenével – tette hozzá. 

Dr. Lévay Sándor szíve-
sen foglalkozott nyelvekkel is. 

Az egyetemen oroszul tanult, 
majd az angol szakirodalom 
okán sokat olvasott angolul, 
beszélt németül és persze kel-
lett a latin is. 80 évesen elkezd-
te a francia nyelvet, 88 évesen 
pedig belevágott az olaszba. 
Mindeközben, a 90. életéve fe-
lé közeledve megírta életrajzi 
könyvét, amely fiának, dr. Lé-
vay Zsolt ügyvédnek köszön-
hetően könyv formájában is 
megjelent. 

– Szerencsés vagyok, mert 
jól érzem magam 93 évesen 
is. Ma már érzem az idő mú-
lását. A fülhallásom nem a ré-
gi, ez azt jelenti, hogy értékes 
zenei élményekből részben ki 
vagyok zárva, mert bizonyos 
hangszercsoportok túldimen-
zionáltságát hallom. De gyö-
nyörködöm a kertben, a világ-
ban, az élet szépségeiben, és 
emlékezem… – mondja bú-
csúzóul dr. Lévay Sándor. 

(A cikk teljes terjedelemben 
a behir.hu portálon olvasható.)

Mikóczy Erika

Dr. Lévay Sándor: A sors olyan régiókba 
emelt engem, ahol boldog voltam

A Békéscsabai Bartók Bé-
la Művészeti Szakgimnázium 
és Alapfokú Művészeti Iskolá-
ban február 24-én rendezték 
meg a Békés Megyei Zeneis-
kolák Zongoraversenyét, ahol 
a megjelenteket Szarvas Péter 
polgármester köszöntötte.

Az alapos előkészítő mun-
kának, a támogatóknak, az el-
hivatott zenepedagógusoknak 
és növendékeknek köszönhe-
tően a zongoraverseny igen 
magas színvonalú volt. A szak-
mai zsűri – Kőrösiné Belák 
Erzsébet és Eckhardt Gábor  
zongoraművészek – kiemelték 
a megmérettetésen résztvevő 
növendékek alapos felkészült-
ségét, elismerték a Békés vár-
megyében élő vagy tevékeny-
kedő zongoratanárok zenei 
és hangszertechnikai tudását, 
amely a produkciókban egyér-
telműen megmutatkozott.

A megmérettetésre ötven 
versenyző érkezett a környező 
városokból, ők kilenc korcso-
portban mérték össze a tudá-
sukat. A zsűri minden résztve-
vőt díjazott, a legeredménye-
sebb növendékeket felkészítő 
tanárok pedig tanári különdí-
jat kaptak. A versenyen a diá-
kokat megörvendeztettek apró 
ajándéktárgyakkal, a helyezést 
elérők pedig értékes könyv-
utalványokkal gazdagodtak. 
Összességében olyan színvo-
nalas, értékes versenyt szer-

Megyei zongoraverseny a 
Bartók Béla zeneiskolában

vezett a Bartók Béla zeneis-
kola, amely a jövőre nézve is 
kiemelt szakmai kihívás, meg-

mérettetés lehet a megye ze-
neiskoláiban tanuló zongorista 
növendékeknek.

A #zeneóra ifjúsági bérlet a 
2022/23-as tanévben közel 
4000 gyermekhez jut el Bé-
kés megyében a Filharmó-
nia Magyarország Nonprofit 
Kft. jóvoltából. A program 
részeként a közelmúltban a 
Lencsési Óvoda Zöldovijá-
nak tornatermébe Szomor 
István és Szomorné Budai 
Mariann, a Húrok hangján 
– Tavaszi dalolás című kon-
certputtonyát vitte el.

– A Filharmónia Magyaror-
szág az utóbbi években ifjúsá-
gi koncertsorozatot hirdetett, 
hogy a gyerekek közelebbről 
ismerhessék meg a klasszi-
kus zenét. A kamarakoncer-
tekkel megpróbáljuk formálni 
a legkisebbek ízlését, bízva 
abban, hogy megjön a kedvük 

hangszertanuláshoz – mond-
ta Mohácsiné Szeverényi Ág-
nes kulturális szervező.

Szomor István,  a Békés-
csabai Bartók Béla Művé-
szeti Szakgimnázium Alap-
fokú Művészeti Iskola igaz-
gató-helyettese hozzáfűzte, 
egy több hangszeres, színes 
műsorral készültek. Bemutat-

ták a hegedűt, a csellót, a gi-
tárt, néhány ütős hangszert: 
a kisdobot, a csörgőt, a trian-
gulumot, azonfelül Mariann 
megszólaltatta a szépséges 
hangszálait is.

Nyitásként egy Händel in-
dulóval köszöntek be, azt kö-
vetően túlnyomóan Gryllus-
dalok hangoztak el. Többek 
között a  Maszkabál  című 
LP-ről a  Bál, bál, maszka-
bál, Katicabogár, Tigris, Hó-
ember…  egyszóval a bakelit 
hanghordozó legjobb opusait 
énekelhették, tapsolhatták a 
zöldovisok.

A vidám produkció végén 
a gyerekeknek lehetőségük 
nyílt arra, hogy a hangszere-
ket megsimogassák, kipróbál-
ják, vagy akár el is hangolják. 

Such Tamás

Hangszersimogató a Lencsési 
Óvoda Zöldovijában
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Békéscsabán keveseknek 
kell bemutatni Suhajda Szi-
lárdot, hiszen itt született, itt 
járt iskolába, ma pedig viszi 
a megyeszékhely hírét vi-
lágszerte. 2014-ben feljutott 
a 8051 méter magas Broad 
Peakre, 2019-ben első ma-
gyarként, teherhordók se-
gítsége és oxigénpalack 
nélkül mászta meg a világ 
egyik legnehezebb hegyé-
nek tartott K2-t, majd 2022 
májusában sikerrel ért célt a 
Lhocén, most pedig az Eve-
restre készül. 

Suhajda Szilárd február 24-én 
a Békéscsabai Belvárosi Ál-
talános Iskola és Gimnázium 
aulájában tartott élménybeszá-
molót. A helyszín nagyon is is-
merős volt számára, hiszen 12 
éven keresztül tanult itt. 

– Mindig jó érzés hazatérni, 
visszaérkezni Békéscsabára, 
a szüleim itt élnek a mai napig. 
A Belvár is nagyon kedves a 
számomra. Talán mondhatom 
azt is, hogy a hegymászó pá-
lyafutásom kezdetén megha-
tározó élmények voltak azok 
a vándortáborok, amelyekben 
belvárosisként jártam be Ma-
gyarország középhegységeit 
– fogalmazott.

Suhajda Szilárd az elő-
adáson kiemelte, hogy a he-

gyeket nem meghódítják a 
hegymászók, hiszen ők csak 
vendégek ott. 

– A hegymászók nem hő-
sök. Én is csak egy egysze-
rű srác vagyok, aki történe-
tesen a világ legmagasabb 
hegycsúcsaira szeretne fel-
jutni. Amikor odafenn vagyok, 
küzdve az oxigénhiánnyal, a 
környezeti hatásokkal, a ki-
merültséggel, kialvatlanság-
gal, a saját bőrömön érzem, 
milyen kis pont vagyok, meny-
nyire esendő. Még véletlenül 
sem hódító, vagy hős – tette 
hozzá.

Mint mondta, végső soron 
az lesz igazán fontos, hogy 
mit tapasztal meg, mit él meg 
az ember odafent. Kicsit za-

rándokútként is tekint az ex-
pedíciókra, ahol lehetnek ne-
hézségek, lehet öröm, bánat, 
kétség, félelem, minden – de 
egészen biztos, hogy valamit 
változtatni fog azon az embe-
ren, aki végigcsinálja. 

– A következő tervem Mount 
Everest megmászása, jelen-
leg ennek az expedíciónak 
az előkészítése zajlik. Remé-
nyeim szerint egy hónap múl-
va újra elindulok Nepálba, 
egyedüli mászóként. Földünk 
legmagasabb pontját magyar 
még soha sem mászta meg 
oxigénpalack nélkül,  bízom 
benne, hogy az elmúlt sike-
reim után jó esélyeim vannak 
arra, hogy feljussak – árulta el 
a hegymászó.

Szilárd az Everestre készül

Emlékfutást rendeztek Bé-
késcsabán, a repülőtér és az 
AB Expo közötti útszakaszon a 
közelmúltban. Az eseményen 
részt vettek a Magyar Honvéd-
ség 2. vitéz Vattay Antal Terü-
letvédelmi Ezred 101. Feke-
te Imre Területvédelmi Zász-
lóalj állományának tagjai és a 
honvéd-kadét programban ta-
nuló középiskolás diákok. A 
Nemzetközi Katonai Sportta-
nács 2006 óta futással ünnep-
li a szervezet létrejöttét. A Ma-
gyar Honvédség 2015 óta vesz 
részt ebben. Csabán most 
mintegy kétszázan futottak.  

Katonai emlékfutás

Február 22-e a magyar 
parasport napja, ebből az alka-
lomból érzékenyítő programot 
rendeztek az Esély Pedagógi-
ai Központban. Az eseményre 
középiskolás diákokat hívtak 
meg azért, hogy bepillantást 
nyerhessenek az intézmény 
életébe, és együtt sportolja-
nak Vizsnyai Dávid ötszörös 
speciális olimpiai bajnok asz-
taliteniszezővel, valamint Le-
hoczki János speciális olimpi-
ai ezüstérmes erőemelővel. A 
parasport napján a város veze-
tői is aktívan vettek részt.

A parasport napja Csabán

A Békéscsaba 1912 Előre fi-
noman fogalmazva sem fut 
jó szezont a labdarúgó NB 
II-ben, ellenben a Békéscsa-
bai Előre NKSE elmozdult a 
kiesőzónából, elindult felfe-
lé a bajnokságban. A BRSE 
hozza a megszokott szintjét, 
a bajnokságban második 
helyen áll és a Magyar Ku-
pában is van még esélye a 
végső győzelemre.

A Békéscsaba 1912 Előre 20 
forduló után, a labdarúgó NB 
II-ben, múlt év végén a kiesést 
jelentő 19. helyen állt 17 pont-
tal. Az együttes ebből a pozí-
cióból vonult téli szünetre, így 
világossá vált, hogy az átiga-
zolási időszakban erősítésekre 
lesz szüksége. Brlázs Gábor 
és stábja nem is tétlenkedett, 
télen visszaigazolta a kapuba 
Diósgyőrből a korábban Bé-
késcsabán remek teljesítményt 
nyújtó Póser Dánielt. A közép-
pálya megszilárdítására Futó 
Zsombor érkezett Pécsről, míg 
a támadószekcióban Kórodi 
Nándorral bővült a variációs le-
hetőség. Egy fiatal belsővédő, 
Belanka Ádám Makóról igazolt 
az Előréhez. A nyári igazolá-

sok közül a jobbhátvéd Szalai 
Dániel műtéten esett át, rá egy-
előre nem számíthat a csapat.

Az új év biztatóan indult az 
együttes számára, hiszen ja-
nuár 29-én idegenben 3–1-
re legyőzte a Kazincbarcikát, 
majd hazai pályán ikszelt (1–1) 
a jobb játékerőt képviselő Gyir-
móttal. A második helyen álló 
MTK ellen nem sikerült a bra-
vúr, a 3–0-ás budapesti vere-
ség kicsit sem meglepő. Ez-
után két – a végelszámolásnál 
– kulcsfontosságú mérkőzés 
következett a csabaiak szá-
mára, hiszen két kiesőjelölttel 
játszottak. Az első akadályt, a 
Szentlőrinc elleni mérkőzést si-
kerrel vette Brlázs mester csa-
pata, hiszen hazai pályán 2–0-
ás győzelmet aratott. A vihar-
sarkiak történetük során elő-
ször győzték le a Baranya vár-
megyeiket, jóllehet tétmeccsen 
2020-ban találkoztak először, 
és azóta a mostani volt a hato-
dik összecsapás. A Békéscsa-
ba a Dorog ellen a hajrában 
mentett pontot Czékus Ádám 
góljával, az a mérkőzés 1–1-el 
ért véget. A viharsarkiak már-
cius 5-én játszották a 46. dél-
alföldi rangadót, az ősi rivális 

Szegedet fogadták hazai pá-
lyán. A Békéscsaba 26 leját-
szott mérkőzés után a bajnok-
ság végén rájátszást érő 18. 
helyen áll 26 ponttal, mérlege 
6 győzelem, 8 döntetlen és 12 
vereség. A szezon végén az 
NB II 16-17-18. helyezettjei rá-
játszást vívnak a három NB 
III-as csoport első helyezettje-
ivel, míg a 19–20. helyezett au-
tomatikusan kiesik a harmad-
osztályba. Az együttes a Ma-
gyar Kupából kiesett, miután 
a legjobb 16 között vereséget 
szenvedett az élvonalbeli Zala-
egerszegi TE ellen.

A kézilabdásoknak szeren-
csére van minek örülniük, hi-
szen a nehéz szezonkezdet 
után kezd beérni Papp Bá-
lint munkája, így a Békéscsa-
bai Előre NKSE elmozdult az 
NB I kiesőzónájából. Jóllehet, 
a bennmaradás még nem biz-
tos, hiszen hátra van a bajnok-
ság fele, de az elmúlt időszak 
teljesítménye bizakodásra ad-
hat okot. A lilák 16 lejátszott 
mérkőzés után 10 ponttal a 12. 
helyen állnak a 14 csapatos 
bajnokságban. A csabaiaknak 
4 pont az előnyük a már kieső, 
11. helyen álló Érddel szem-

ben, míg a NEKA-nak csupán 
3 egységre van. A Békéscsa-
ba decemberben győzött elő-
ször a bajnokságban, akkor a 
Mosonmagyaróvárt és a Buda-
örsöt győzte le, míg idén már 
három diadalt is aratott. 

Az együttes januárban a 
Kisvárda és a közvetlen rivá-
lis Érd ellen nem tudott nyer-
ni, mint ahogyan a debreceni 
rangadón sem, majd jött egy 
váratlan meglepetés, amikor a 
csapat idegenben megszerez-
te első győzelmét az Európa-
ligás Siófok ellen. Az ENKSE 

február 11-én győzött a Du-
naújváros ellen hazai pályán, 
majd idegenben vesztett a Vác 
ellen. Papp Bálint lányai ez-
után ismét örülhettek, hiszen 
vendégségben felülmúlták az 
Alba Fehérvár KC-t is. A vihar-
sarkiak legközelebb március 
11-én lépnek pályára a bajnok-
ságban, amikor a kiesés ellen 
küzdő balatonboglári NEKA-t 
fogadják a városi sportcsar-
nokban 18 órától. A klubnak a 
Magyar Kupában nem sikerült 
bejutnia a legjobb nyolc közé, 
hiszen kiesett a Vác ellen.

A Swietelsky-Békéscsaba 
számára nem a legjob-
ban indult a 2023-as esz-
tendő, hiszen a német SSC 
Palmberg Schwerin ellen játsz-
va kiesett a CEV Kupából a 
nyolcaddöntőben. A röplabdá-
sok a másik nemzetközi soro-
zatban, a Közép-európai Li-
gában bejutottak az elődöntő-
be, ahol Mladost Zagreb ellen 
kell kivívniuk a döntőbejutást. 

A BRSE a Kaposvár kiejté-
sével bejutott a Magyar Kupa 
döntőbe is, ahol majd az Ext-
raligát vezető Vasas-Óbuda 
lesz az ellenfele. A sérülések 
és betegségek miatt újra a fel-
nőtt csapat keretében szerepel 
a 28 éves, finn Salla Karhu, aki 
2021/22-es idényt követően fe-
jezte be profi játékosi pályafu-
tását és a BRSE utánpótlásá-
ban helyezkedett el.

Tóth Gábor együttese hibát-
lan mérleggel zárta az Extrali-
gában az alapszakasz hazai 
meccseit, és már az is eldőlt, 
hogy a második pozícióban vé-
gez, és innen várhatja majd a 
rájátszást. 

A MÁV Előre elleni győzel-
met követően ellepték a pályát 
a szurkolók és csapatok által 
hozott labdák, ugyanis „Hozz 
egy labdát, egy mosolyért” el-
nevezéssel a BRSE labda-
gyűjtést szervezett rászorulók 
részére.

Hidvégi Dávid

A kézilabdások elindultak felfelé, a labdarúgók stagnálnak,  
a röplabdázok az élmezőnyben vannak

Szarvas Péter polgármester is játszott az ötszörös speci-
ális olimpiai bajnokkal, Vizsnyai Dáviddal

Suhajda Szilárd: hegymászó pályafutásom kezdetén meg-
határozóak voltak a Belvár vándortáborai
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A napokban visszatértek 
telelőhelyeikről az első fehér 
gólyák a Körös-Maros Nem-
zeti Parkba. Békés megyé-
ben, az utóbbi években ál-
talában 300 körül alakult a 
fészkelő  gólyapárok száma. 
Többségük rendszerint már-
cius második felében tér visz-
sza telelőhelyéről, de minden 
évben akadnak olyan példá-
nyok, amelyek korábban jön-
nek meg a nagy útról. Érde-
mes tehát figyelni a fészke-
ket, mert lassan érkeznek a 
csabai gólyák is.

Érkeznek az első gólyák

Forradalmasítaná a rovarok 
tartástechnológiáját három 
békéscsabai fiatal, akik 
saját tücsökfarm-modellt 
készítettek egy országos 
középiskolai ötletverseny-
re. A diákcsapat elképzelé-
se szerint hamarosan nagy 
szükség lehet az élelmiszer-
iparban az olcsón előállítha-
tó rovarfehérjékre, így egyre  
fontosabbá válhat a tücsök-
tenyésztés optimalizálása.

Albert Attila Ferenc, Csatári 
Ádám Patrik és Sajti Levente, 
a Vásárhelyi Pál technikum 
11. osztályos tanulói egy kö-
zépiskolai ötletversenyre 3D 
nyomtatásos technológiával 
készítettek el egy saját ro-
varkeltetőt a Kollaborban. A 
fejlesztés ugyan még kezdeti 
fázisban van, de céljuk, hogy 
idővel forradalmasítani lehes-
sen a tücsöktartást. Szerintük 
erre elsősorban azért lesz 
szükség, mert az élelmiszer-
iparban néhány éven belül 
nagy mennyiségben alkal-

mazhatnak majd rovarokból 
készült fehérjéket.

– Megnéztük, hogy néznek 
ki a jelenlegi tücsökfarmok, 
miképp épülnek fel. Rájöt-
tünk, hogy nem annyira high-
tech az a technológia, amely-
lyel dolgoznak, mi ezt szeret-
tük volna továbbfejleszteni. Ez 
az ötletünk célja is, hogy egy 
olyan tücsökfarmot állítsunk 
elő, amely teljesen automati-
zálva működik, és ahol high-
tech technológiát alkalmazunk 
– fogalmazott Sajti Levente.

A fiatalok a tücsökfarmmal 
tavaly decemberben meg-
nyerték az ötletverseny terü-

leti döntőjét, majd az országos 
megmérettetésre készültek. 
Koszecz Sándor, a természet-
tudományos élményközpont 
vezetője szerint ez egy olyan, 
vállalkozói kompetenciákat fej-
lesztő verseny, ahol bizonyos 
problémákra keresnek megol-
dásokat, és végül ebből szü-
letnek az ötletek. A megvalósí-
táshoz pedig a Kollabor adta a 
szakmai és technikai hátteret.

– Egyre inkább úgy gon-
dolunk magunkra, mint egy 
startup inkubátorra. Ebben a 
minőségben pedig egy, a fel-
nőttek világában is működő 
termékfejlesztési metodikán 
visszük végig a diákokat. Ők 
pedig felfedezve tanulnak és 
fejlesztenek terméket, illetve 
szolgáltatást – hangsúlyozta a 
Kollabor vezetője.

A háromfős csapat végül a 
harmadik helyen végzett az or-
szágos döntőben, de egy to-
vábbfejlesztett, korszerűsített 
tücsökfarm-modellel hamaro-
san egy másik, hasonló verse-
nyen is elindulnak majd.

Vincze Attila

Tücsökfarm-modellt építettek csabai fiatalok 

Tücsöktenyésztés
Siti „Szelektív” Laci febru-
ár 22-én délután, a Magyar 
utcai „telephelyén” várta, 
hogy megérkezzen a járgá-
nya. A vágy, a vágyakozás 
egyértelműen kortalan; 
szemmel láthatóan Laci is 
nagyon izgatott volt. Majd 
egyszer csak, mint egy 
Bud Spencer moziban, be-
gurult a képbe egy kamion.

A sofőr  Ádám Pál, a Haj-
rá Békéscsaba Egyesület 
önkormányzati képviselője 
volt. A jármű pedig az óriási 
raktér elején pihent. Mit pi-
hent? Ott várt Szelektív La-
cira. Noha a tricikli még nem 
volt működőképes, újdonsült 
gazdája kicsit megtolta a 
bringaflaszteren.

Belegondoltam, hogy a 
nagy találkozást követően 
hány szélsőséges helyzet-
ben (szélben, télben, fagy-
ban, kánikulában, hullócsil-
lagkor, vagy teliholdkor) fog-
nak együtt küzdeni.   

Szarvas Péter polgármes-
ter elmondta, hogy Siti Lász-
ló évente 70-80 tonna papír-
hulladékot gyűjt össze. Ezzel 
a nemes cselekedettel jelen-
tősen mentesíti Békéscsaba 
közterületeit a papírhulladék-
tól. Megjegyezte: a képvise-
lők mindig örömmel fogad-
ják, ha civilek is segítenek a 
város bizonyos ügyeinek a 
megoldásában.

– Siti úr azért kapott most 
különös figyelmet – folytatta –, 

mert könnyíteni szeretnénk a 
munkáját. A Hajrá Békéscsa-
ba Egyesület ezért 80 ezer 
forinttal segítette az elektro-
mos tricikli megvásárlását. 
Mindenkit köszönet illet, aki 
hozzájárult, hogy ez a jármű 
jó kezekbe kerüljön.

– Azt hittük, hogy a gyűj-
tésünkkel megoldódott La-
ci problémája, majd azt ol-
vastam a közösségi oldalon, 
hogy nem tudják leszállíta-
ni az eszközt Békéscsabá-
ra – mondta Ádám Pál, hoz-
zátéve, hogy mivel a cégével 
az egész országban fuva-
roznak, felajánlotta, hogy ha 
Vác felé járnak, elhozzák La-
cinak a járművet.  

Szelektív Laci nagyon meg-
lepődött, hogy milyen sokan 
segítettek és drukkoltak neki. 
– Már alig vártam – mesélte 
–, hogy itt legyen a jármű. És 
sikerült! Lassan harminc éve, 
hogy a fő munkahelyemen is 

a szelektív hulladékgyűjtés-
ben dolgozom. Sok munkám 
van, de ezzel a kis járművel 
minden bizonnyal gyorsabban 
fogok haladni.

Közben a Magyar utcán 
haladó kocsik nyikorogva 
meg-megálltak. Jó néhány 
üdvözölték Lacit. Többek kö-
zött Vizsnyiczai Richárd, az 
utca egyik őslakosa a fehér 
puttonyosából nagy boldogan 
kiáltotta: „Megvan a gépsár-
kány!! Lacika, ügyes vagy!”.

A jármű hátsó része egyéb-
ként egy Babetta félváz, 
amelyhez csuklós szerkezet-
tel kapcsolódik a mini rak-
tér. A haladást két 12 voltos 
akkumulátor biztosítja. Per-
sze Lacit ismerve, a járgány 
elegánsan fel lesz turbóz-
va. Nagy tervei vannak: nap-
elem lesz a tetején, és hama-
rosan beindul az Elektromos 
Jeromos-projekt.

Such Tamás

Évente 70-80 tonna papírhulladékot gyűjt

Elektromos járgányt kapott Laci
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Tóth Györgyné (95)

95

S Z É P K O R Ú A K

Múlt évben a Trianonban is színpadra lépett

Dariday Róbert 95 éves

Véradási lehetőség a Békéscsabai Területi Vérellátóban 
(Békéscsaba Gyulai út 20.):

Hétfőn 9-18, kedden 9-15, szerdán 9-15,  
csütörtökön 9-15, pénteken 9-15 óráig.

FONTOS! Véradás előtt egyen rendesen,  
igyon legalább 1 liter folyadékot.
TAJ kártya, személyi igazolvány,  

lakcímkártya szükséges.
Véradásról további információk:

www.veradas.hu, www.ovsz.hu

Véradás

APRÓHIRDETÉ SEK
• Fiatal diplomás házaspár életjáradéki szerződést kötne idős 

hölggyel vagy úrral. Telefon: 06-30/965-0495.
• Leinformálható hölgy beteg, idős ember gondozását, ápolását 

vállalja. Telefon: 06-70/367-0137.
• Pedikűrös-manikűrös házhoz megy (benőtt körmöt is vállal). 

Telefon: 06-70/367-0137.
• Régi motorkerékpárokat, Simsont, MZ-t, Jawat vásárolok! 

Üzemképtelenül, hiányosan is! Telefon: 06-20/572-5142. 
Hagyatékokat, gyűjteményeket, személyautókat, 
motorkerékpárokat, utánfutót, lakókocsit, traktorokat, gépeket, 
csónakokat vásárolok. Telefon: 70/341-2495.

• Könyvelőt keresek. Telefon: 30/837-6092.

Február 24-én a Jaminai 
Közösségi Ház nagytermé-
ben, kiállításon mutatkozott 
be az Erzsébethelyi Általá-
nos Iskola pedagógusaiból 
álló alkotócsoport.

A pandémiás időszak előtt 
alakult közösség célja, hogy 
a kreatív önkifejezés útján 
felüdítse, rekreálja az alkot-
ni vágyó és arra hajlandó kö-
zösség tagjait. A kezdemé-
nyezés ugyan rögtön az in-
duláskor akadályba ütközött 
a koronavírus-járvány kitö-
rése miatt, de ez sem szeg-
te kedvét a pedagógusok-
nak. Pethő Ibolya, a közös-
ségi ház vezetője karolta fel 
a kezdeményezést, és szer-
vezte meg, hogy az elkészült 
munkák – köztük festmé-

nyek, szőttesek és bőrdísz-
műves darabok – nyilvános-
ságot kapjanak. Tomka Már-
ta, az Erzsébethelyi Általá-
nos Iskola intézményvezető-
helyettese elmondta, hogy 
a tanári gárdából verbuvá-
lódott alkotókör összeková-
csolta a kollégákat. 

A kiállítást március végé-
ig lehet megtekinteni, az al-
kotók a következők: Baukóné 
Burkus Ágnes, Belleli Ágnes, 
Buzássy Béla, Gajdács Tibor-
né, Kiglics Ágnes, Komlósi-
né Csasznyi Ildikó, Kovács-
né Szatyin Ildikó, Kucseráné 
Szabó Mária, Laurenczy Me-
linda, Lőrinczné Hrabovsz-
ki Márta, Nagy Tímea, Né-
meth Mariann, Patonai Beáta, 
Rágyanszki Erzsébet.

„TAN-ART”

A nyugati keresztény világ 
egyik jeles napja a hamvazó-
szerda, amely a húsvét előtti 
nagyböjt kezdőnapjaként 
hívek millióit emlékezteti az 
ember Isten által teremtett 
voltára. A hamvazószerdai 
hagyomány ma is eleve-
nen él a békéscsabai Savio 
Szent Domonkos Katolikus 
Általános Iskolában.

A Savio Szent Domonkos Ka-
tolikus Általános Iskolában a 
diákok számára is jól ismertek 
a Biblia alaptanításai. A Szent-
írás egyik legalapvetőbb igaz-
sága az ember férfivá és nővé 
teremtése, erre a teremtett-
ségre emlékeztet a hamvazó-
szerda is, amely idén február 
22-ére esett.

A jeles nap része volt a 
hamvazkodás, melynek so-
rán Szigeti Antal plébános ha-
muval rajzolt keresztet a diá-
kok homlokára, miközben Mó-
zes első könyvéből idézett: 
“emlékezz, ember, porból lettél 
és porrá leszel!”

Bódiné Bazsó Tünde  in-
tézményvezető megjegyezte, 
hogy a böjti időszakot nem egy 

kínzó, önsanyargató állapot-
ként kell elképzelni. 

– Arról van szó inkább, 
hogy diákjaink önként vállalt jó 
cselekedetekkel teszik válto-
zatosabbá, színesebbé a min-
dennapokat. Ilyenkor egy kicsit 
jobban a Megváltónkra figye-
lünk, imádságainkkal, tetteink-
kel. De természetesen figye-
lünk egymásra is. A fegyelem 
a felnőttek részéről a böjti éte-
lek megválasztásában is meg-
jelenik. Gyermekeinknek pedig 
a fegyelem a munkára, a szor-
galomra vonatkozik inkább 
– fogalmazott. 

Szigeti Antal kiemelte: a 
hívő embernek egész nagy-

böjt folyamán törekednie kell a 
bűnbánattartásra, a lelki meg-
újulásra, a hit megerősítésére. 

– Fontos, hogy nem fogyó-
kúráról van szó, hanem áldo-
zatról. Az egyház a cselekvő 
szeretetet és az imádságot is 
ajánlja, ezek által is készíthet-
jük lelkünket legnagyobb ün-
nepünkre, a húsvétra, Krisztus 
feltámadására. Mindezt már 
a gyermekeknek is fontos el-
mondani, megerősíteni, hogy 
a földi létezés nem tart örök-
ké, és hogy komolyan kell ven-
ni azt az ajándékot, amelyet Is-
tentől kaptunk: az életet – fo-
galmazott Szigeti Antal.

D. Nagy Bence

Nem fogyókúra, hanem áldozat 
– április 6-áig tart a nagyböjt

Hideg András (90) Dr. Dócs János (90)

Dariday Róbert, a Békés-
csabai Jókai Színház nyu-
galmazott művésze, örökös 
tagja február 21-én töltötte 
be a 95. életévét, ez alka-
lomból Szarvas Péter pol-
gármester is köszöntötte az 
otthonában.

Dariday Róbert a színművé-
szeti elvégzése után, 1955-
től a Pécsi Nemzeti Színház 
tagja volt. 1962-től négy éven 
át az egri Gárdonyi Géza 
Színházban játszott, utána 
1982-ig a Miskolci Nemze-
ti Színház, majd 1982-től a 
Békés Megyei Jókai Színház 
színésze lett. Szerteágazó te-
vékenysége során nemcsak 
játszott, hanem írt, rendezett 
és díszleteket is tervezett. 

Dariday Róbert 1988. július 
31-ével vonult nyugdíjba. Utá-
na még 2006-ig játszott, ren-
dezett, de ma is aktív és ér-
deklődő. A Békéscsabai Jó-
kai Színház Gálfy Gyűrű-dí-
jas művésze 2020-ban vette 
át a vasdiplomát – tekintettel 
arra, hogy akkor 65 éve dip-
lomázott –, múlt évben pedig 
megkapta a Békéscsaba Kul-
túrájáért kitüntetést. 

– 2020 szeptemberében 
a Jókai színházban vettem át 
a vasdiplomámat. A köszön-
tésemet követően mutatták 
be  Koltay Gábor Megfeszí-
tett című darabját. Addig so-
ha nem találkoztam Koltay 
Gabival, de a nevét jól ismer-
tem. A beszédem után Ga-
bi azt mondta Seregi Zoltán-
nak: „Nekem Robi bácsi kell! 
Adod?” Mire Zoli azt válaszol-
ta, „Beszéld meg vele!” Majd 
nekem is azt mondta, hogy 
„Nekem te kellesz!” Mire azt 
válaszoltam, hogy „Már nem 
úgy mozgok a színpadon, mint 
valaha…” Megnyugtatott, hogy 
majd ír nekem egy szöveget 
és talál egy helyet a színpa-
don, ahol leülhetek. Megírta, 
és elkezdődtek a próbák. A kö-

vetkező már az volt, hogy nem 
ültem, hanem a függöny előtt 
állva, egy jó nyolcperces mo-
nológot mondtam, amellyel in-
dult a darab. A végén pedig az 
egész társulat a színen volt, és 
én hátulról jöttem be. Az utolsó 
prózai szöveg is az enyém volt 
a darabban – mesélte Dariday 
Róbert, aki még tavaly is sze-
repelt a Trianonban. 

Bár fiatalon nem szeretett 
volna színész lenni, valahogy 
megtalálta a pálya, és igen 
tartalmas, gazdag életpályát 
futott be művészként. Írt egy 
visszaemlékező könyvet is, 
amellyel az volt a célja, hogy 
leírja, kikkel járt a főiskolára, 
kikkel dolgozott, kikkel találko-
zott élete során.

S. T.
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B É K É S C S A B A  A N N OBÉKÉSCSABAI  JÓKAI  SZÍNHÁZ

Békéscsaba városi lété-
nek első hónapjai 1920-ban 
zaklatottak voltak. A világ-
háború következményei, a 
tanácsköztársaság történé-
sei, majd a román katonai 
megszállás éve világossá 
tette: Románia a Tiszáig 
akarja országát növelni. 

Ezt szolgálta volna a román ki-
rályi pár egynapos látogatása 
a városban. A román népvise-
letben érkezők nagy zajt csap-
tak, és riadalmat keltett Csaba 
lakóiban Madarescu tábornok 
szándéka, amely a város ki-
ürítésére volt. Szerencsére ez 
nem valósult meg. 

1920. március 20-án vé-
get ért a román megszállás. 
A főtéren felsorakoztak a ma-
gyar nemzeti hadsereg ide-
vezényelt osztagai, szemben 
velük – távozásra készen – a 
román katonaság. Várostör-
téneti pillanat volt, amikor a 
román sereg csendben elvo-
nult a városháza előtt, s a há-
zakon felröppentek a nemzeti 
színű zászlók. Ezt követően 
tartotta első rendkívüli ülését a 
régi városi képviselő-testület. 
Berthóty István polgármester 
nyitó beszédében alapfeltétel-
nek nevezte a jogfolytonosság 
helyreállítását.

Az országban állomáso-
zó, megszálló francia csapa-
tok segítették a Szegeden tar-

tózkodó Horthy Miklós egy-
kori tengerésztisztet az ellen-
forradalmi szervezkedésben, 
és a kormányzói poszthoz, de 
legelőbb Károlyi Gyula kor-
mányának hadügyminiszteri 
székéhez. 

1920. május 1-jén volt a kor-
mányzóválasztás. A nemze-
ti hadsereg Horthy Miklóst je-
lölte a posztra. Horthy különít-
ményes tisztjei teljes katonai 
felszerelésben vették körül kí-
vül és belül a parlamentet. Ek-
korra megteltek a páholyok 
előkelőségekkel és a karzatot 
is megtöltötték a kíváncsi em-
berek. Rakovszky István ház-
elnök fél 11-kor nyitotta meg az 
ülést, bejelentve a napirendet: 
Magyarország kormányzójá-
nak megválasztását. 

Elkezdődött a titkos szava-
zás, majd kihirdették az ered-
ményt: leadtak 141 szavazatot, 

ebből 131 esett Horthy Mik-
lósra, 7 Apponyi Albert gróf-
ra (aki nem is vállalta az indu-
lást), 3 szavazólap pedig üres 
volt – írta a tudósításában a 
Népszava. 

Ezután Prohászka Ottokár 
püspök küldöttséggel ment 
Horthy Miklósért a Gellért 
Szállóba. A kormányzót szállí-
tó gépkocsit két katonai motor-
kerékpáros kísérte az ország-
házig. A menet élén Prónay 
Pál autója haladt. Horthy elő-
ször az elnöki fogadóterem-
be ment, itt terjesztették elő a 
tisztségével összefüggő tör-
vényjavaslatot, melyet felhábo-
rodva utasított el, ő a teljes ha-
talmat akarta. Miután megígér-
ték – bevonult az ülésterembe 
és letette a hivatalos esküt. Így 
zajlott le Magyarország máso-
dik kormányzóválasztása.

Gécs Béla

Békéscsaba és a sorsdöntő kormányzóválasztás

A román királyi pár Békéscsabán,1919. május 23-án

Hamarosan szélesre tárja 
kapuit a színház, addig is más 
helyszínen keressük a kapcso-
latot nézőinkkel. Március 8-án 
a frissen végzett művészeink, 
illetve a Színitanház jelenlegi 
hallgatói köszöntötték a szeb-
bik nem tagjait egy-egy szál vi-
rággal a Csaba Centerben.

A legközelebbi alkalom a 
találkozásra a március 15-ei 
városi ünnepség: a városveze-
tés kérésére a nemzeti ünnep 
mellett, a Petőfi-emlékév je-
gyében nagy költőnkre is több 
fény vetül a szokottnál. A Pilva-
xot, a fiatal írókat-költőket, így 
Aranyt és színházunk névadó-
ját, Jókai Mórt idézzük majd 
meg. Petőfi- és Arany-versfel-
dolgozások, a két költő levél-
váltásának részlete és a Zúg-
jatok, harangok című rockope-
ra két dala hangzik majd el. A 
fiatal művészeink, Csonka Dó-
ra, Puskás Dániel, Lévai Attila, 
Berndt Richárd és Szász Bo-
risz mellett egy Békéscsabán 
ismert és szeretett vendégmű-
vészt is láthatnak és hallhat-
nak majd: Gáspár Tibor Jászai 
Mari-díjas érdemes művész 
merít Petőfi gazdag életművé-
ből három verset.

Nemrégiben a szarvasi 
gyerekközönség előtt mutatko-
zott be Hagymácska és bará-
tai, valamint Szentesen vendé-
geskedett Tamási Áron klasz-
szikus meséje, az Ördögölő 

Józsiás, de hamarosan új da-
rabbal kedveskedünk a szen-
tesi gyerekeknek: Az égig érő 
fa című Benedek Elek-mesét 
Szente Éva átiratában ismer-
hetik meg legfiatalabb nézőink, 
a darabot Herczeg T. Tamás 
rendezi. Huszonötödikén mu-
tatjuk be ugyanitt Fellini filmje, 
az Országúton átiratát, ame-
lyet Kiss József Jászai Mari-dí-
jas rendező álmodott színpad-
ra. Bartus Gyula Zampano, az 
erőművész szerepében mutat-
ja meg új oldalát, míg Földesi 
Ágnes Villő alakítja az ártatlan, 
naiv kis Gelsominát, aki a cir-
kuszossal tart sehová sem ve-
zető útján, míg a Bohóc sze-
repében Czitor Attilát láthatják 
majd. A kötődésről, a szeretet-
ről, az erőszakról és az emberi 
értékekről szóló mű reménye-
ink szerint látványos előadás 
lesz, és katartikus élményt fog 
nyújtani. Békéscsabán április 
28-ától láthatják.

Mindeközben a következő 
hetekben a békéscsabai elő-
adásokat készítjük elő: felújító 
próbákon A revizor, hogy már-
cius 31-én végre a hazai kö-
zönség elé kerülhessen Go-
gol tragikomédiája Pataki And-
rás Jászai Mari-díjas művész 
rendezésében, Mészáros Mi-
hállyal és Szabó Lajossal a 
legfontosabb szerepekben. A 
gyerekeknek szánt „zöld musi-
cal”, a Naplopó április 4-től ör-
vendezteti meg a csabai isko-
lásokat, szerzője és rendezője 
egyaránt Pinczés István.

Akinek nagyon hiányoznak 
az előadások, és szívesen 
megnéznék (akár még egy-
szer) a női Furcsa párt Kovács 
Edittel és Fehér Tímeával a fő-
szerepben, azok március 17-
én, egyetlen este Szarvason 
találkozhatnak művészeinkkel.

Mi pedig nagyon várjuk 
Önöket március legvégén – 
immár Békéscsabán!

Március végén nyit a Jókai színház
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